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FOTOGALERIE
UDÁLOSTÍ V ČÁSLAVI

KVĚTEN–ČERVEN 2024

▲ 25.5. Rybářské závody měly rekordní účast 

▲ Husitské barvy dominují parku u pomníku Jana Žižky. 
Za pomoc děkujeme žákům SZeŠ Čáslav▲ 7. 6. Noc kostelů 

▲ 9. 6. Cabrio meeting Čáslav vol. 6 

▲ 8. 6. Vzpomínková akce 
Rytíři nebes z Čáslavi

▲ 3. 6.  Vernisáž výstavy 
k 600. výročí úmrtí Jana Žižky

▲ 9. 6. Koncert ZUŠ k 82. výročí 
transportů židovských občanů

▲ 21. 5. Přivítání malých Čáslaváčků 

▲ 24. 5. Slavnostní ukončení 
semestru Akademie třetího věku

▲ 28. 5. Bubenická show 
žáků ZUŠ v rámci ZUŠ Open 



Vážení spoluobčané, 
držíte v rukou dvojčíslo Čáslavských novin a to 
znamená, že se kalendářní rok přehoupl do své 
druhé poloviny. Před školáky jsou dva měsíce 
prázdnin, před námi doba dovolených a dou-
fám, že krásných letních dnů.

Na radnici je v plném proudu projekt „door to door“, tedy sys-
tém, který umožňuje třídit odpad přímo v domácnostech. Zavádí-
me tak svoz popelnic na tříděný odpad ode dveří domů. V nejbliž-
ších dnech by měla dorazit první dodávka popelnic, a to na plasty  
a papír. Ty jsou určeny k rodinným domům. Odpad z nich bude 
v pravidelných intervalech svozovou firmou odvážen. Našim cí-
lem je zvýšit podíl tříděného odpadu, a tím pádem snížit produkci 
odpadu směsného, který v současné době doputuje na skládku 
komunálního odpadu, i když v černé popelnici často skončí i věci, 
které by se mohly a měly vytřídit. Pojďme všichni poctivě tří-
dit vzniklý odpad a snížit tak návoz na skládku! Na nerudovskou 
otázku „Kam s ním?“ (myšleno s jakýmkoli odpadem) by měla být 
jednoduchá odpověď – podle druhu do správné, k tomu určené 
popelnice. Pokud nebudete vědět, kam s ním, jistě vám poradí 
vaše děti či vnoučata, informací k třídění je spousta i na webo-
vých stránkách města. A panu Nerudovi bychom v dnešní době 
poradili – sláma z jeho slamníku by měla skončit v popelnici na 
bioodpad. Věřím, že se do projektu zapojí co nejvíce obyvatel ro-
dinných domů a Čáslav se stane městem, které třídí odpad sku-
tečně důsledně. (pozn. red. více čtěte na str. 6)

V poslední době došlo na městském hřbitově k několika útokům 
vandalů na hrobová místa i na majetek města. Necitlivé zásahy ved-
ly ke značným materiálním škodám, a proto je jedním z opatření 
proti nenechavým a nezvaným návštěvníkům i omezení provozní 
doby hřbitova. V dohledné době dojde ke změně Řádu veřejného 
pohřebiště. Hřbitov již nebude pro veřejnost přístupný neomezeně, 
ve večerních hodinách bude uzavřený. O úpravě provozní doby vás 
budeme včas informovat, nejprve musí náš návrh posoudit Krajský 
úřad Středočeského kraje a následně musí návrh schválit rada měs-
ta. Snad toto opatření zamezí vandalům v další činnosti.

Přeji Vám krásné letní dny. ◍     
Mgr. Renata Vaculíková

místostarostka města
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Problémy v Koželuhách
Před několika lety minulé 

vedení města vykoupilo rozsáh-
lý pozemek v Koželuhách, na 
němž bylo v plánu prostřednic-
tvím developerské firmy vysta-
vět bezmála tři desítky rodin-
ných domků různých kategorií. 
Tehdejší opozice (tedy včetně 
některých členů současného 
vedení města) při rozhodování 
o koupi upozorňovala na mož-
né a zjevně předpokládatelné 
problémy, které takový krok 
přinese. Mezi hlavní body kri-
tiky patřila například nevhod-
ná příjezdová cesta, ale i další 
„drobnější“ výhrady. 

Pozemek byl nakonec i přes 
ně zakoupen s vysvětlením, že 
bude výhodně odprodán de-
veloperovi a město tak získá 
nemalé finanční prostředky. 
Obavy odpůrců zmiňované 
koupě se ale bohužel ukázaly 
jako opodstatněné a nyní musí 
vedení města řešit problém, jak 
s tímto pozemkem v budoucnu 
naložit. Developerská firma to-
tiž nebyla v počátku podle jejích 
slov informována o omezujících 
momentech, jež mohou výstav-
bu nepříznivě ovlivnit, a proto 
se v tuto chvíli zdá, že od slibo-
vané výstavby odstoupí a město 
bude muset navíc vydat mnoho 
milionů nad původně plánova-
nou sumu. O co jde? 

Ukázalo se, že stávající pří-
stupová cesta skutečně nespl-
ňuje podmínky pro možnost 
výstavby a pohyb těžké tech-
niky, bez níž se taková akce 
neobejde. Proto muselo být 
rozhodnuto o odkoupení dal-
ších pozemků, které umožní 
vybudování odpovídající ko-
munikace. Na jediném vhod-

ném pozemku navíc v současné 
době stojí budovy, které je nut-
né zbourat, což také není za-
nedbatelný náklad – hovoříme  
o dalších milionech korun. 

Toto vše by ještě bylo –  
s vyššími než původně deklaro-
vanými  náklady města – řeši-
telné. Další problém ale nastal 
ve chvíli, kdy byl developer 
seznámen se skutečností, že je 
na pozemku umístěno vedení 
vysokého napětí, které má sa-
mozřejmě svoje nedotknutelné 
ochranné pásmo a je tak výraz-
ně zhoršena možnost staveb-
ních prací, respektive využití 
pozemku. Vzhledem k tomu, 
že jde pro zájemce o pozemek  
o novou informaci, není se 
čemu divit, že svůj záměr znovu 
do hloubky zvažuje.

Zatímco odkup pozemku 
pro novou příjezdovou komu-
nikaci vyjde město na neplá-
novaných šest milionů korun 
a bezmála další čtyři miliony 
bude třeba investovat do jeho 
úprav, přeložka vedení vy-
sokého napětí v celé délce by 
si vyžádala dalších přibliž-
ně deset milionů korun. Jde  
o náklady, s nimiž město ne-
počítalo, a o problémy, s nimiž 
nebyl zájemce o odkup pozem-
ku a následnou výstavbu při 
původních jednáních podle 
vyjádření jeho zástupců se-
známen, což jej logicky vede  
k přehodnocování zájmu. 

Před vedením města nyní 
stojí otázka, jak s pozemkem 
dále nakládat, aby se alespoň 
vrátily nemalé a bohužel stále 
rostoucí náklady. ◍

Ing. Jaromír Strnad 
starosta města

Rozsudek potvrdil názor vedení města
Je obecně známo, že jsem 

jako starosta a zástupce měs-
ta již třikrát žádal ředitele 
Krajského úřadu Středočes-
kého kraje Mgr. Jana Loušku  
o udělení souhlasu s odvoláním 
tajemníka městského úřadu. Ke 
každé žádosti byly samozřejmě 
přiloženy také důvody, z nichž 
vedení města odvozuje nutnost 
takového kroku. 

Mgr. Louška prozatím žád-
né z uvedených žádostí nevy-
hověl, přičemž zástupci vole-
ného vedení považují důvody, 
které k jeho rozhodnutí vedly, 
za nedostatečné a tendenční. 
Byla proto nakonec podána 
žaloba proti jednomu z těchto 

rozhodnutí. Cílem bylo zajistit 
nezaujatý názor soudu na zmi-
ňovaný problém. 

Na počátku června byl 
soudem (téměř přesně rok po 
žalovaném rozhodnutí) zaslán 
rozsudek, který dal za pravdu 
vedení města Čáslavi a původ-
ní rozhodnutí zrušil. Vysvět-
lení názoru soudu následuje 
na dalších čtrnácti stranách. 

Věc je vrácena k novému 
projednání, přičemž tento-
krát je ředitel Krajského úřa-
du Středočeského kraje vázán 
právním názorem, vyslove-
ným v rozsudku. ◍

Ing. Jaromír Strnad 
starosta města

Dotace na výstavbu mateřské školy? 
Nová mateřská škola v areá- 

lu Prokopa Holého již roste  
a mohlo by se zdát, že vše běží 
tak, jak by mělo. Po technické 
stránce tomu tak také prakticky 
je, nicméně to bohužel nezna-
mená, že jde vše bez problémů. 
V současné době je v řešení vý-
sledek kontroly odpovědného 
orgánu, který dohlíží na správ-
né využívání finančních pro-
středků, poskytnutých formou 
dotace z Integrovaného regio-
nálního operačního programu. 

Jak víme, značnou část po-
třebných financí (přibližně  
99 milionů Kč) získalo město 
právě ze zmiňovaného progra-
mu. Vyplacení takového objemu 
peněz ale samozřejmě záleží na 
splnění veškerých stanovených 
podmínek. Jak se při kontrole 
ukázalo, došlo při vypisování 
soutěže na dodavatele, která 
proběhla ještě v minulém voleb-

ním období, k pochybení, které 
nyní může město stát až čtvr-
tinu uvedené sumy. Podmínky, 
které byly pro výběrové řízení 
stanoveny, byly podle kontrolní-
ho orgánu diskriminační a zvý-
hodňovaly tak později vybranou 
firmu před ostatními. 

Jak celé řízení dopad-
ne, se teprve uvidí, můžeme 
jen doufat, že město nepřijde  
o celou částku, kterou je mož-
né za takový krok, jenž podle 
názoru kontroly nebyl v sou-
ladu se stanovenými pravidly 
i zákonem, z již přiznané dota-
ce strhnout. Vzhledem k tomu, 
že výstavba mateřské školy již 
běží, muselo by v takovém pří-
padě veškeré náklady město 
uhradit z vlastního rozpočtu, 
což by byl samozřejmě velký 
zásah do peněz nás všech. ◍

Ing. Jaromír Strnad 
starosta města

STAROSTOVNA 
🡒 Připomínáme občanům možnost  
pravidelného setkání s vedením města. 

První středu v měsíci v Hotelu Grand 

Využijte prostoru pro Vaše dotazy, podněty, připomínky. 

Další termíny setkání jsou 3. 7. 2024  
za přítomnosti místostarostky města Mgr. R. Vaculíkové  
a 7. 8. 2024 za přítomnosti starosty města Ing. J. Strnada.
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SPLATNOST MÍSTNÍCH  
POPLATKŮ V ROCE 2024
Městský úřad Čáslav tímto in-

formuje, že již uplynula splatnost 
místních poplatků (ze psů a za 
komunální odpad) na rok 2024.

Občany, kteří ještě svoji poplatkovou 
povinnost nesplnili, tímto na tuto povin-
nost upozorňujeme. Údaje pro úhrady výše 
uvedených poplatků jsou poplatníkům sdě-
lovány osobně nebo telefonicky na čísle 
327 300 211. K dispozici je též tiskopis pro 
zasílání platebních údajů poplatníkům na 
e-mail, který je možné podávat na odbor 
financí městského úřadu průběžně během 
celého roku (www.meucaslav.cz – radnice, 
odbory – odbor financí).   

Pro rok 2024 činí 
výše poplatku za komu-
nální odpad 600 Kč na 
poplatníka a poplatek ze 
psů zůstává ve stejné výši 
jako v předchozích le-
tech. Splatnost poplatku 
za komunální odpad byla ke dni 30. 4. 2024  
a splatnost poplatku ze psů ke dni 1. 7. 2024. 
Poplatky je možné hradit v úředních hodi-
nách v pokladně na Odboru financí MěÚ 
Čáslav (1. patro budovy radnice – číslo dve-
ří 9) v hotovosti nebo platební kartou a dále 
prostřednictvím bankovního převodu.  

ÚŘEDNÍ HODINY  
Pondělí: 8:00–11:00, 12:30–17:00  
Středa: 8:00–11:00, 12:30–17:00  
Čtvrtek: 8:00–11:00  

Případné další informace a dotazy 
Vám budou zodpovězeny osobně na Od-
boru financí MěÚ Čáslav nebo na telefon-
ním čísle 327 300 211. ◍

Pozvání na zasedání zastupitelstva města Čáslav  🡒 9. 9. 2024 v pondělí od 17:00 
  Nová scéna Dusíkova divadla Přenos sledujte on-line: bit.ly/ZZ090924 YT – Město Čáslav  

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA ČÁSLAVI 10. 6. 2024 
Záznam z letošního čtvrtého řádného zasedání čáslavského zastupitelstva je volně pří-
stupný formou audiozáznamu nebo videozáznamu na www.meucaslav.cz v sekci Radni- 
ce – Vedení města – Zastupitelstvo – Usnesení zastupitelstva, zprávy, audio nebo video zá-
znamy – Rok 2024), a to včetně programu, usnesení, zpráv a zápisu. Ohlédněme se zpět za 
diskusí z bodů programu Dotazy a připomínky občanů a Dotazy a připomínky zastupitelů. 

DOTAZY A PŘIPOMÍNKY OBČANŮ 
1. Dotaz občana na zastupitele V. Nezbe-

du – a) „V jaké pozici jste v projektu 
Skládka pod dohledem?“ b) „Nejste tedy 
autorem?“ c) Aktuálnost dat návozů na 
webu Skládka pod dohledem.  

2. Dotaz občanky – a) „Jaká je situace na 
dětském oddělení MNČ b) zda již pro-
běhl konkurz na primáře dětského od-
dělení b) jaký scénář město má v přípa-
dě neúspěšného výběrového řízení c) 
jak vypadá situace na interně, kolik je 
k dispozici lůžek a jaký je počet úvazků 
na oddělení. Odpovídá MUDr. J. Pro-
vazníková.  

3. Občanka předstoupila s žádostí o zvá-
žení okolností k případu o schválení 
změny v ÚP č. 5/1 změna funkčního 
využití plochy pozemku s.p 1738 a čás-
ti plochy pozemku 1592/2 k.ú. Čáslav 
z plochy zeleně zahrad na plochu byd-
lení venkovského charakteru. Reaguje 
Ing. J. Strnad.  

4. Žádost občanky o stáhnutí odkazu na 
hlavním webu www.meucaslav.cz na 
stránky Skládka pod dohledem. 

5. Výstup občana s ohrazením se vůči jed-
nání jednoho ze zastupitelů. 

6. Výstup občana a) s upřesněním informací 
k aktuálnímu stavu procesu „Iniciativy za 
záchranu lávky“. b) Dotaz na kotelny na 
sídlišti Žitenická K1 a K2. Zda je již roz-
hodnuto, co by mohlo vzniknout na daném 
místě a v jakých časových horizontech 
se bude projekt výhledově realizovat. b) 
Technický dotaz a připomínka na úpra-

vu a aktualizaci názvu v zasedacím po-
řádku jedné z politických stran. Reaguje 
starosta Ing. J. Strnad. c) Žádost a prosba  
o zaslání aktuálních informací, které má 
město k dispozici ohledně vývoje situace 
kolem rekonstrukce nádraží a nádražní 
budovy. 

DOTAZY A PŘIPOMÍNKY ZASTUPITELŮ 
1. Dotaz zastupitele Ing. D. Blažeje, MBA, 

na streamovací proces zveřejňování zá-
znamů zasedání zastupitelstva. Reaguje 
tajemník města Ing. M. Ronovský. 

2. Zastupitelka Ing. Z. Nezbedová reaguje 
na otázku MUDr. V. Málka.  

3. Ing. J. Ruml děkuje nadaným umělcům 
a pedagogům ze ZUŠ Čáslav. 

4. RNDr. T. Hasík děkuje městu Čáslav a 
všem zainteresovaným ve vyhovění žá-
dosti SVJ v Jeníkovské ulici za vyznače-
ní parkovacích míst, o které měly zájem.  

5. Mgr. D. Tichý děkuje panu Mgr. Vo-
strovskému za jeho dlouholetou práci na 
poli školství v Čáslavi, zároveň požádal 
o představení nového ředitele ZŠ Masa-
rykova.  

6. JUDr. V. Málek děkuje paní místosta-
rostce za vzpomínkovou akci Rytíři ne-
bes z Čáslavi. 

7. Zastupitel M. Horský přednesl dotaz na 
Mgr. J. Žaloudka v souvislosti s odvolá-
ním bývalé jednatelky Dusíkova divadla. 

8. Mgr. Vaculíková předkládá dotaz panu 
Mgr. F. Velímskému, Ph.D., ohledně sta-
vu výroby panelů na Otakarovu baštu. 

Celý záznam ke zhlédnutí: bit.ly/ZZ100624 

PODĚKOVÁNÍ ŘEDITELI ZŠ MASARYKOVA 
Do důchodu odchází ředitel ZŠ Masarykova Mgr. Jaroslav Vo-
strovský, kterého v ředitelském křesle vystřídá Mgr. Daniel Mikš. 

Jaroslav Vostrovský ve škole působil té-
měř čtyřicet let, z toho více jak dvacet let  

v pozici ředitele. Po svém nástupu v roce 
1985 rovnou doplnil řadu třídních učitelů 
a vedl třídu s 34 žáky. V roce 1992 se stal 
zástupcem ředitele. O jedenáct let později 
se stal ředitelem. V této funkci tedy pů-
sobil více než dvacet let. Kromě jednoho 
roku byl celý jeho profesní život spojen 
právě s touto čáslavskou základní školou.    

Stál u významných akcí školy, mezi kte-
ré můžeme zařadit stavbu tělocvičny, při-
pojení školy k internetu, vybudování stup-
ňovité multimediální učebny, modernizaci 
učebny přírodopisu a chemie, realizaci po-
čítačové učebny, otevření družiny v Husově 
ulici nebo zřízení přírodní učebny. 

Poděkování za dlouholetou práci a přání 
všeho dobrého při zaslouženém odpočinku 
míří nejen od bývalých i současných žáků 

a pedagogů, ale také od starosty města  
Ing. Jaromíra Strnada: „Pan Vostrovský 
se stal ředitelem krátce po tom, co jsem 
nastoupil na radnici. Máme tedy za sebou 
dvacet let úzké, bezproblémové spolupráce. 
Své žáky, stejně jako chod školy a její dílčí 
projekty, vedl vždy s vysokým nasazením  
a především srdcem. Právě pod jeho ve-
dením si škola vybudovala kvalitní jméno, 
které si drží dlouhé roky. Za to panu Vo-
strovskému patří velké poděkování. Do dů-
chodu mu přeji jen to nejlepší, hlavně pevné 
zdraví a nerušený odpočinek.“ ◍  
           JN 
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RETENČNÍ NÁDRŽE VE DVOŘE RADNICE
Dne 10. 6. došlo k předání 

staveniště firmě Rokos Stavby 
s.r.o., která začala s instalací 
dvou retenčních nádrží pod 
povrchem vozovky dvora rad-
nice. Do nádrží o objemu 12 m3 
bude svedena dešťová voda ze 
střech okolních budov. Voda 

bude využívána na zálivku 
městské zeleně. Celkové nákla-
dy na projekt činí 899 384,72 Kč.  
Z toho 747 632 Kč pokryje do-
tace Státního fondu životního 
prostředí ČR. Hotovo by mělo 
být za dva měsíce. ◍

JN

BEZPEČNĚJŠÍ KŘIŽOVATKA 
Na základě podnětu jedno-

ho z občanů došlo k doplnění 
dopravního značení na jedné 
z méně přehledných křižova-
tek ve městě. Odbor majetku 
a investic, ve spolupráci se 
společností Asig s.r.o., zajistil 
grafické znázornění stopky na 

vedlejších komunikacích kři-
žovatky, která odděluje ulice 
Boženy Němcové a Svatopluka 
Čecha. Řešení dopravní situace 
v těchto místech je díky tomu 
pro motoristy přehlednější,  
a tím pádem bezpečnější. ◍

JN  

NOVÝ SYSTÉM TŘÍDĚNÍ ODPADU 
Město zavádí nový systém třídění odpadu „door to door“. Jedná 
se o svoz popelnic tříděného odpadu přímo ode dveří rodinných 
domů. Zvyšuje pohodlí a důslednost občanů při třídění a snižová-
ní produkce směsného komunálního odpadu. 

POPELNICE ZDARMA OD 1. ČERVENCE
 Čáslavští občané, žijící v rodinných 

domech a bytech, jejichž vlastníci využívají 
vlastní popelnice o objemu 120 l a 240 l (ni-
koli sídliště s hromadným kontejnerovým 
stáním), si mohou zdarma vyzvednout 
žlutou nádobu na plast a modrou nádo-
bu na papír o objemu 240 l již od 1. 7. do 
31. 8. Výdejní místo najdete ve Vrchovské 
ulici mezi železničními přejezdy a areá-
lem VHS (vjezd naproti schodům přecho-

dové lávky přes železnici). Otevírací doba 
výdejního místa bude v pondělí a středu 
od 8:00 do 11:00 a od 14:00 do 17:00.

KONTROLA SMĚSNÉHO ODPADU
Zapojení se do nového systému není 

povinné, je ovšem třeba počítat s tím, že 
svozová společnost nepřevezme popelnice 
na směsný odpad s vysokým podílem pa-
píru, plastu nebo bioodpadu. Takové bude 
muset před dalším svozem jejich majitel 
důsledně přetřídit. 

PROČ SE NOVÝ SYSTÉM ZAVÁDÍ? 
Město musí ze zákona motivovat obča-

ny ke třídění odpadu a zároveň je každý 
povinen soustřeďovat své odpady odděle-
ně. Zhruba 60 % odpadu odvedou čáslav- 
ští občané jako komunální neroztříděný 
odpad. Zbytek tvoří tříděný odpad včetně 
bioodpadu. Tento trend by Čáslav měla do 
roku 2025 otočit. Pokud se tomu tak nesta-
ne, hrozí městu pokuty až 200 000 Kč. Za-
vedení nového systému je tedy důležitým 
krokem pro splnění zákonných povinnos-
tí, díky němuž budou moct lidé třídit snáz 
než kdykoli dříve. ◍       

 JN

Konkrétní harmonogram svozu od-
padu, platný od září, bude zveřejněn na 
FB: ČÁSLAV – město, které máme rádi, 
webu: www.meucaslav.cz nebo v aplikaci 
Munipolis.   

UPOZORNĚNÍ 
PRO OBČANY

Dne 6. 7. 2024 bude sběrný dvůr  
v provozovně AVE cz na adrese 

Hejdof 1666 uzavřen
 z důvodu státního svátku.
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PŮDNÍ INJEKTÁŽ LIP
Lipová alej dotváří atraktivitu rozsáhlého čáslavského náměstí. 
Nutno dodat, že právě zadlážděný povrch není pro zdravý růst 
stromů optimální. Jedním z řešení minulých let byla například 
instalace speciálních zavlažovacích vaků. Nyní odbor majetku  
a investic pro zlepšení kondice dřevin využil půdní injektáž.

Půdní injektáž lip na náměstí J. Žiž-
ky z Trocnova proběhla ve středu 29. 5. 
a v pátek 31. 5. pod taktovkou společnos-
ti Groown s. r. o., která vyhrála výběrové 
řízení. Pomocí speciálního injektážního 
stroje byly kolem stromů provedeny injek-
tážní vpichy. Vysokým tlakem vzduchu 
došlo k provzdušnění půdy v mezikořeno-
vém prostoru a ke zlepšení absorpce vody. 
Následně byl ke kořenům stromů apliko-

ván stoprocentně organický materiál, kte-
rý nastartuje ozdravný proces dřevin.

Jedná se o inovativní technologii s ši- 
rokým využitím v péči o zeleň, která pro-
dlužuje život dřevin, podporuje jejich 
odolnost a zlepšuje růst, dodává výživu 
přímo ke kořenům a zkvalitňuje stano- 
vištní podmínky stromů v silně urbanizo-
vaném prostředí. ◍

 JN

V případě zájmu nás kontaktujte: 
E-mailem: ales.sorf@ddcaslav.cz  

nebo info@ddcaslav.cz
Telefonicky: 734 485 167 nebo 327 314 221

Osobně na adrese: Nazaret 94,  
Čáslav – ředitel Ing. Aleš Šorf 

PRÁCE, KTERÁ DÁVÁ SMYSL 
STAŇTE SE OŠETŘOVATELEM /  
OŠETŘOVATELKOU SENIORŮ

–
VŠEOBECNÁ ZDRAVOTNÍ SESTRA BEZ 

ODBORNÉHO DOHLEDU  
A PRAKTICKÁ SESTRA  

NA PLNÝ ÚVAZEK, POPŘ. NA DPP 
NEBO ČÁSTEČNÝ ÚVAZEK

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ 
DOMOVA DŮCHODCŮ

Domov důchodců otevřel 16. 5. 2024 
své brány veřejnosti. Díky jarnímu počasí 
se mohla část programu slavnostního dne 
uskutečnit v rozlehlé zahradě. Zde byl 
pro návštěvníky a klienty domova posta-
ven trh. Jeho součástí byla prodejní vý-
stava, jejíž produkty vyrobili sami klienti, 
a stánky s občerstvením, které připravily 
místní kuchařky. Po úvodním slovu dlou-
holetého ředitele Ing. Aleše Šorfa zpestřil 
příjemnou atmosféru muzikant Jaromír 
Adamec. Pochopitelně nechyběly ani pro-
hlídkové okruhy v interiéru budovy. ◍

JN
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POLICIE INFORMUJE   
PRODÁVAL V ČÁSLAVI PERVITIN

Kriminalisté z Kutné Hory v první 
polovině května obvinili 38letého deale-
ra, který měl podle jejich zjištění prodávat 
zájemcům tvrdé drogy – konkrétně pervi-
tin a heroin. Několik svých pravidelných 
„zákazníků“ takto zásoboval zhruba rok, 
od ledna loňského roku do února roku le-
tošního, a to nejen v domovském městě, ale 
také v Čáslavi. Kriminalisté zahájili dea-
lerovo trestní stíhání a obvinili jej ze spá-
chání přečinu nedovolené výroby a jiného 
nakládání s omamnými a psychotropními 
látkami a s jedy. V případě, že bude uznán 
vinným a odsouzen, hrozí mu až pětiletý 
pobyt za mřížemi.

ŠTĚKOT „ZTRACENÉHO“ PEJSKA
V pátek 26. dubna ve večerních hodi-

nách přijala stálá služba MP Čáslav telefo-
nické oznámení, že v ulici Bojovníků za svo-
bodu pobíhá zmatená žena, která buší lidem 
na dveře a do oken a mluví z cesty. Strážníci 

díky místní znalosti vytušili, o koho se nej-
spíše jedná. Po příjezdu získali jistotu. Ve 
chvíli, kdy je mladá žena spatřila, jim vyšla 
v ústrety a na celou ulici zakřičela, že se jí 
ztratil pes. A jestli prý jí ho pomůžou najít. 
Strážci pořádku si krátce nato všimli židle 
pod balkonem dotyčné. Ze ženina bytu v pá-
tém patře byl navíc slyšet štěkot. Zmatená 
dáma uznala, že pravděpodobně jde o jejího 
„ztraceného“ domácího mazlíčka. Ohledně  
židle uvedla, že ji asi ve vzteku vyhodila  
z okna. A aby toho nebylo málo, ukázalo se, 
že ve svém příbytku nenechala jen psa, ale 
i svůj vstupní klíč. Kvůli podezření na pří-
lišnou podnapilost, kdy hlídce nebylo jasné, 
zda dotyčné nehrozí otrava alkoholem, při-
volali rychlou záchrannou službu. V dechu 
opilé pejskařky čekaly na změření dvě pro-
mile alkoholu. Jelikož svým chováním vzbu-
dila veřejné pohoršení u nejednoho ozna-
movatele, byla předvolána na služebnu MP  
k podání vysvětlení. Následně jí byla ulože-
na bloková pokuta. ◍          IM

zprávy z radnice



VOJÁCI HROMADNĚ 
DAROVALI KREV

Ve čtvrtek 4. dubna se na transfúzním 
oddělení zdejší nemocnice sešlo kolem 
čtyř desítek vojáků z 21. základny taktic-
kého letectva Čáslav, aby hromadně daro-
vali krev. Část z nich se k darování nej-
cennější tekutiny rozhodla vůbec poprvé. 
S poděkováním a uznáním za dárci přišel 
nejen ředitel nemocnice, ale i starosta a 
místostarostka města. Nezapomínejme, že 
nikdy nevíme, komu z nás se může tato 
cenná tekutina hodit.
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JEDNÁNÍ SE VŠEOBECNOU ZDRAVOTNÍ POJIŠŤOVNOU

Na počátku června proběhlo dlouho 
očekávané jednání se zástupci Všeobec-
né zdravotní pojišťovny, kde se mělo roz-
hodnout hned v několika otázkách. Za čá-
slavskou nemocnici se jej zúčastnil ředitel 
MUDr. Ctibor Provazník a ekonomický ná-
městek Petr Prchal, za Město Čáslav, jako 
zřizovatele tohoto zdravotnického zařízení, 
pak jeho starosta Ing. Jaromír Strnad. 

K jakému závěru dospěli? Jedním  
z hlavních bodů diskuse byla budoucnost 
zdejšího porodnického oddělení. Stejně jako 
v celé republice, i v Čáslavi jsme zazname-
nali pokles počtu porodů, a s tím i možné 
problémy s udržením chodu zmiňované 
části nemocnice. S pojišťovnou bylo nyní 
domluveno, že se nebude jednat o uzavření 
porodnice, a byl stanoven základní počet 
porodů do konce roku. Při splnění daných 
podmínek bude smlouva s pojišťovnou pro-
dloužena na další rok. 

Spolu s porodnicí bylo na programu 
jednání také dětské oddělení. V případě 
těchto oddělení je snahou pojišťoven (nejen 
v Čáslavi) proměnit je v denní stacionáře. 
Jestliže je ale, tak jako zde, dětské oddělení 
pevně propojeno s novorozeneckým a ne-
mocnice má porodnici, tedy je zde nutnost 
postarat se o nově narozené děti, zůstává  
v plném provozu i dětské oddělení. 

Nemocnice nemůže fungovat bez do-
statečného přísunu finančních prostřed-
ků. Jak jsme již veřejnost informovali, 
zálohové platby od pojišťoven jsou vypo-
čítávány podle takzvaných referenčních 

období, které pro letošek představuje rok 
2022. Problémem je skutečnost, že právě 
v tomto období byla nemocnice na spodní 
hranici svého výkonu, a dosavadní letošní 
platby pojišťoven tomu odpovídají. 

Jednání vedlo ke slibu přehodnoce-
ní a přepočtu výše záloh na další období 
tohoto roku tak, aby více odpovídaly sou-
časným zvýšeným počtům jednotlivých 
výkonů a ošetřených pacientů. Podle vý-
sledků prvního čtvrtletí roku 2024, kte-
ré jsou již k dispozici, pojišťovna zvýší  
a dorovná zálohy tak, aby lépe odpovídaly 
současnému stavu.  ■                     TZ MNČ

MILÁ NÁVŠTĚVA
Na konci května přišli potěšit malé 

pacienty i jejich rodiče na dětské oddě-
lení zástupci Okresního sdružení hasičů 
Praha-Západ ve spolupráci se zástupci 
Českých drah a jejich maskotem sloní-
kem Elfíkem. S dětmi se pobavili a obda-
rovali je krásnými dárky. Děkujeme jim 
za návštěvu dětského oddělení čáslavské 
nemocnice, za dobrou náladu a pozitiv-
ní energii, které s sebou přivezli a šířili 
kolem sebe. Už nyní se těšíme na příští 
setkání. ■

TZ MNČ

DR. KLAUN POMÁHÁ LÉČIT DĚTSKÉ PACIENTY I V ČÁSLAVI
Pobyt v nemocnici není 

příjemný pro dospělé, natož-
pak pro děti. Výhodou součas-
ného systému je možnost po-
bytu rodičů s malými pacienty 
na pokojích, což jistě přispívá 
ke klidu dětí a jejich rychlej-
šímu uzdravování. Kromě lé-
kařské i rodičovské péče se jim  
v čáslavské nemocnici nyní 
dostává také alespoň krátkého 
vytržení z běžného léčebného 
režimu díky návštěvám ne-
mocničních klaunů ze společ-
nosti Dr. Klaun. 

„Týmy Dr. Klauna zasvě-
cují svůj volný čas ‚terapii 
smíchem‘ – proslulé metodě, 
kterou přináší hospitalizova-
ným dětem i dospělým. Pomá-
hají jim tak překonávat vážnou 

nemoc, osamělost či traumata 
z izolace. Terapie smíchem je 
zaměřená na podporu přiro-
zeného procesu uzdravování 
malých i velkých pacientů,“ 
uvádí společnost na svém 
webu. Podle reakcí malých pa-
cientů se to daří na výbornou. 

Úžasní klauni vybave-
ní kytarou, krásným hlasem  
a kouzelnickým uměním již 
několikrát vyčarovali na tvá-
řích malých i větších dětí 
úsměv od ucha k uchu. Bez-
pochyby přispívají k lepší ná-
ladě a zpříjemňují pobyt všem 
na oddělení. Děkujeme jim  
a budeme se těšit z každé jejich 
další návštěvy. ■ 

TZ MNČ


PODĚKOVÁNÍ DĚTEM 
Z MATEŘSKÉ ŠKOLY

Nemocniční prostory nebývají často 
místem, kde by se lidé mohli těšit pohle-
dem na zajímavá díla. Proto patří velké 
poděkování nás všech dětem i pedago-
gům ze zdejších středisek mateřské školy 
i ze základní školy v Husově ulici, kteří 
se zapojili do výroby krásných obrázků  
a dalších dekorací, jež nyní zdobí spojova-
cí krček naší nemocnice. 

Práce dětí si může prohlédnout každý, 
kdo se sem přijde podívat nebo mu třeba 
při čekání na vyšetření zbude chvíle času. 
Jarní výzdoba navazuje na zimní „výstavu“, 
o jejíž exponáty se také postaraly čáslavské 
děti. Ještě jednou všem moc děkujeme! ■

TZ MNČ

Ve druhé polovině května dětská srdíčka potěšila  
návštěva nemocničních klaunů Dr. Klaun z Prahy  

na dětském oddělení MNČ. Foto: archiv MNČ
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SPECIÁLNÍ ŠKOLA DIAKONIE OSLAVILA 30 LET EXISTENCE

Historie naší školy souvisí s histo-
rií Diakonie Českobratrské církve 

evangelické v Čáslavi. Středisko Diakonie 
Marta vzniklo v roce 1991 a brzy potom  
v roce 1993 i pomocná škola. Vznik této or-
ganizace, která pomáhá dětem s mentál-
ním a kombinovaným postižením, inicio-
vali rodiče postiženého chlapce, když se 
potkali na jedné rodinné rekreaci v Cho-
těboři s evangelickým farářem Bohumi-
lem Bašteckým. Společně pak oslovili čle-
ny evangelického sboru v Čáslavi a vznikl 
realizační tým, v jehož čele stála Ing. Jitka 
Richterová, která se také stala první ředi-
telkou této organizace. V současné budo-
vě Diakonie tak před třiceti lety vznikla 
první skupina denního stacionáře, později 
školní třída. Významný předěl v historii 
přinesl školní rok 2003/2004, kdy do-
šlo ke vzniku právní subjektivity školy 
jako samostatné organizace podle nové-
ho školského zákona. Od té doby najdete  
v současné budově Diakonie v Čáslavi or-
ganizace dvě: Diakonii ČCE – Středisko 
Střední Čechy, které pomáhá mladým do-
spělým lidem s hendikepem, a naši školu 
s oficiálním dlouhým názvem Mateřská 
škola speciální, Základní škola a Praktic-
ká škola Diakonie ČCE Čáslav.

Naše škola se nachází v prvním poscho-
dí. Z jedné třídy se postupně škola rozrostla 
na tři třídy základní školy speciální. Přiby-
la třída přípravného stupně, později také  
třída praktická, která má dnes obor jed-

noleté i dvouleté střední praktické školy.  
V roce 2020 jsme při škole zřídili mateř-
skou speciální školu Diáček, kterou najdete  
v přízemním suterénu s přímou vyhlídkou 
do malé zahrady. V září 2023 jsme otevřeli 
také novou třídu přípravného stupně zá-
kladní školy speciální na evangelické faře  
v nedaleké Kutné Hoře.

Zájem o vzdělávání dětí s nejvážnějšími 
zdravotními hendikepy v naší škole mírně 
vzrůstá a jsme opravdu rádi, že můžeme 
pomáhat tam, kde se rodičům zdá situace 
jejich malých dětí téměř beznadějná. 

V naší škole vzděláváme děti s nejváž-
nějšími formami mentálního postižení, 
dalšími souběžnými vadami a autismem. 

Dětem, které nemohou komunikovat běž-
ným způsobem, pomáháme formou alter-
nativní komunikace, obrázky, piktogramy, 
komunikačními sešity a dalšími metoda-
mi. Dětem se sníženou mobilitou posky-
tujeme různé formy stimulace a reha- 
bilitace. Snažíme se s našimi žáky dě-
lat úplně všechno, co děti v životě běžně 
dělají, jen možná trochu jinou formou.  
V každém případě je naším posláním i cí-
lem rozvíjet schopnosti a dovednosti dětí 
tak, aby v dalším životě mohly být co nej-
více soběstačné, spokojené a aby i ony, dle 

svým možností, mohly dosahovat úspě-
chů, ze kterých budou mít radost nejen 
ony, ale i jejich rodiče.

ŘEDITELÉ DIAKONIE ČCE 
V ČÁSLAVI A ŘEDITELÉ ŠKOLY 

DIAKONIE ČCE V PRŮBĚHU LET: 

1991–1997    Ing. Jitka Richterová
1998–1999   Tomáš Taich,  
      zastupující ředitel
1999–2001     Mgr. David Šourek,  
       ředitel střediska a školy
2001–2008     Mgr. David Šourek,  
       ředitel střediska
2001–2003     PaedDr. Karel Neubauer,  
      ředitel nově registr. školy
2003–2007       Ing. Mgr. Jitka Richterová,  
      ředitelka školy
2008–2014     Mgr. Květuše Mašínová,  
         ředitelka střediska
2015–doposud PhDr. Petr Dvořák Ph.D.,  
      ředitel střediska
2017–doposud Mgr. Květuše Mašínová,  
      ředitelka školy

Slavnost k výročí školy významně 
podpořil, finančně i dobrovolnou pomocí, 
evangelický spolek Marta a paní farářka 
Mgr. Drahomíra Dušková Havlíčková, 
která měla úvodní slovo v kostele. Během 
slavnosti zahráli a zazpívali pan Filip Je-
rie s chotí a odpoledne proběhl na počest 
Diakonie velký koncert a taneční vystou-
pení žáků ZUŠ Čáslav. ◍

Diakonie Čáslav, Foto: archiv Diakonie

NAŠE MOTTO: 
„Vzděláváme pro radost 

a pro život!“
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MAP ČÁSLAVSKO SE VRACÍ  
Létající učitel – sdílený rodilý mluvčí, Divadelní festival základních škol, 
podpora nadaných dětí nebo vzájemná spolupráce škol ve snaze zorien- 
tovat se v nepřeberném množství podnětů k využívání nových metod  
a možností výuky. Právě hledáním možností, jak sbližovat stále více se vzda-
lující světy dětí a škol, se chce po krátké odmlce věnovat MAP Čáslavsko.

CO KONKRÉTNĚ OD NOVÉHO 
ŠKOLNÍHO ROKU MAP CHYSTÁ?

Sdílený rodilý mluvčí – létající uči-
tel. Začlenit rodilého mluvčího do výuky  
anglického jazyka jsme v MAPu vyzkoušeli  
v letech 2018–2021. Na základě velmi dob-
ré odezvy od učitelů i dětí bude na sedmi 
základních školách od září opět vyučují-
cím takzvaně k ruce. 

Divadelní festival základních škol je 
další v minulosti prověřenou aktivitou. 
V průběhu příštího školního roku budou 
žáci šesti základních škol připravovat  
divadelní představení. A ne jen tak leda-
jaké, podmínkou totiž je, že se musí jednat  
o dramatizaci lokálního příběhu. Celoroč-
ní přípravy pak v červnu vyvrcholí diva-
delním festivalem na prknech Dusíkova 
divadla v Čáslavi a zámeckého divadla  
na Kačině.

Zcela novou a časem neprověřenou 
aktivitou je projekt s názvem „Vyvážená 
inkluze – podpora nadaných dětí“. Během 
následujícího školního roku bude školám, 
které se rozhodly do projektu zapojit, po-
skytnuto mentorské vedení v oblasti na-
stavení systému podpory nadání a vyvá-
žené inkluze. Cílem je vyvážit podporu 
dětí s oslabením a podporu dětí s nadá-
ním. Rozvíjet rozumový a osobnostně so-
ciální rozvoj nadaných (nebo mimořádně 
nadaných) dětí a zajistit přiměřenost zá-
těže učitelů při současném uspokojování 
potřeb žáků.

Další novinkou, ve které spatřujeme 
velký potenciál a na jejíž realizaci se těšíme 
možná více než na Vánoce, je projekt MO-
DIFO (podpora moderních didaktických 
forem vedoucích k rozvoji klíčových kom-
petencí). Co si pod tím reálně představit? 

Může se jednat např. o využití technologií ve 
výuce, kooperativní vyučování, řešení úkolů 
a projektů v týmech, využití her a simulací, 
výuku mimo třídu, exkurze, aktivity mu-
zeí a paměťových institucí, science center  
a praktické aktivity v terénu.

Aktivit, které v MAPu připravujeme, je 
daleko více. Pokud vás naše projekty zauja-
ly, můžete aktuální dění sledovat na webu 
Mapcaslavsko.cz nebo na FB/mapcaslav.

Projekt MAP rozvoje vzdělávání bude 
v našem regionu (SO ORP Čáslav) realizo-
ván do konce roku 2025. ◍

Mgr. Norbert Kobela

Místní akční plán rozvoje vzdělávání IV pro SO ORP Čáslav, 
r. č.: CZ.02.02.XX/00/23_017/0008440

Více informací naleznete na: 
www.facebook.com/mapcaslav/

www.mapcaslavsko.cz

školství
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Fotografie vznikla v rámci letní akce „fo-
todílna 2017“. Ta proběhla díky spolupráci 
MAP Čáslavsko a Fotoklubu Čáslav. Zúčast-
nilo se jí 15 dětí ve věku 9–15 let a byla zavr-
šena výstavou fotografií účastníků v Dusí-
kově divadle. Foto: Miroslav Lepeška



DOPRAVNÍ SOUTĚŽ MLADÝCH CYKLISTŮ
Mladí cyklisté ze ZŠ Náměstí do-
sáhli významného úspěchu, když 
se jim podařilo zvítězit v krajském 
kole Dopravní soutěže mladých 
cyklistů. Zajistili si tak postup 
do celostátního finále, které se 
bude konat v Hradci Králové. 
Tento úspěch je výsledkem tvrdé 
práce, pečlivé přípravy a silného 
týmového ducha našeho družstva, 
složeného ze žáků Nely Novosá-
dové, Nikoly Novosádové, Davida 
Vavrušky a Kryštofa Hladíka.

Krajské kolo Dopravní soutěže mla-
dých cyklistů se konalo 27. května 

v nymburském sportovním areálu. Sou-
těž byla rozdělena do několika hlavních 
disciplín, které prověřovaly nejen teore-
tické znalosti, ale také praktické doved-
nosti mladých cyklistů. Cílem bylo splnit 
všechny úkoly s co nejmenším počtem 
trestných bodů, což vyžadovalo doved-
nosti, týmovou strategii a spolupráci.

První disciplínou byly testy znalostí 
ze zákona o silničním provozu na pozem-
ních komunikacích. Tato část soutěže byla 
zaměřena na teoretické znalosti, které jsou 
nezbytné pro bezpečnou jízdu na kole. Žáci 
museli odpovědět na otázky týkající se do-
pravních značek, pravidel přednosti v jízdě, 
bezpečnostních opatření a dalších důleži-
tých aspektů silničního provozu. Naši cyk-
listé se toho zhostili s velkým přehledem, 
což jim umožnilo získat cenné body a výho-
du do dalších částí soutěže.

Druhá disciplína se zaměřila na po-
skytnutí první pomoci. Tým musel proká-
zat, že umí správně a efektivně reagovat 
v případě nehody. Žáci předváděli prak-
tické dovednosti, jako je zástava krvácení, 
stabilizace zlomenin nebo resuscitace. 

Třetí disciplínou byla jízda zručnos-
ti na dopravním hřišti. Tato část soutěže 
testovala praktické znalosti při jízdě na 
kole v simulovaných dopravních pod-
mínkách. Žáci museli projíždět různými 
překážkami, dodržovat dopravní značení  
a prokazovat svou obratnost a kontrolu 
nad jízdním kolem. Rozhodčí sledovali 
každý jejich pohyb a každou chybu pena-
lizovali trestnými body. Naši cyklisté pro-

kázali zručnost a přesnost, čímž získali 
další důležité body.

Každý z členů týmu přispěl svým dí-
lem a úspěch se dostavil – vybojovali jsme 
první místo a postoupili do celostátního 
kola. To se bude konat po dobu celých tří 
dnů na sklonku června.

Velkou motivací pro celý tým bude 
možnost bojovat o postup do celoevrop-
ského finále v Paříži. Tato vyhlídka dodá-

vá žákům nejen chuť do dalšího tréninku, 
ale také pocit, že jejich úsilí a snaha mo-
hou vést k něčemu opravdu významnému. 
Po úspěchu v krajském kole se tým inten-
zivně připravuje. Tréninky jsou náročné 
a zaměřují se na zdokonalování všech dis-
ciplín, s důrazem na minimalizaci trest-
ných bodů. Žáci se nejen zlepšují ve svých 
individuálních dovednostech, ale také 
pracují na týmové spolupráci a strategii, 
která jim, věřme, dopomůže k hezkému 
výsledku i na celostátní úrovni.

Za úspěchem týmu stojí nejen tvrdá 
práce žáků, ale také podpora učitelů, rodi-
čů a celé školy. ◍ Mgr. Jaroslava Forštová
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POŽÁRNÍ OCHRANA OČIMA DĚTÍ A MLÁDEŽE (POODM)
Výtvarná, literární a digitálně-tech-

nologická soutěž POODM má dlouholetou 
tradici. Cílem soutěže je zajistit větší osvě-
tu mezi dětmi a mládeží v oblasti nejen 
požární ochrany a ochrany obyvatelstva 
před mimořádnými událostmi, ale Inte-
grovaného záchranného systému (IZS) 
jako celku.

Soutěž je organizována pro školská  
i mimoškolská zařízení a skládá se ze tří 
částí – literární, výtvarné a zpracování 
za pomoci digitální technologie, zároveň 
probíhá v několika věkových kategoriích.

Žáci ZŠ Čáslav, Masarykova, se soutě-
že účastní pravidelně. Proto ani letos ne-
vynechali jubilejní 50. ročník. 

Na naší škole se konalo nejprve školní 
kolo. Vybrané výtvarné a literární práce 
byly poslány do okresního kola. V březnu 
proběhlo v kanceláři OSH v Kutné Hoře vy-
hodnocení. V kanceláři se sešlo 148 prací –  

výtvarných, literárních a jedna digitální.  
O to cennější je velký úspěch našich žáků. 

V KATEGORII LITERÁRNÍ:
(L 1) –   2. místo Ella Rozalia Njie 
 3. místo Daniel Ďucha

V KATEGORII VÝTVARNÉ:
(ZŠ 2) – 1. místo Daniel Ďucha
 3. místo Ella Rozalia Njie 
(ZŠ 3) – 2. místo Tereza Pováková
(ZŠ 4) – 1. místo Victoria Hamralová 
 2. místo Amálie Matoušková

Čestné uznání obdržely žákyně Adéla 
Labuťová (ZŠ 3) a Natálie Šírová (ZŠ 4).

Oceněné práce postoupily do krajské-
ho kola. V dubnu členové Krajské odborné 
rady prevence za pomoci výtvarnice Niny 
Danišové vyhodnotili nejlepší práce a oce-
něné pozvali na slavnostní předávání.

Jsme velice pyšní, že toto pozvání přišlo 
i dvěma žákům ZŠ Čáslav, Masarykova. 

Dne 19. května Daniel Ďucha – 3. mís-
to (L1) a Victorie Hamralová – 3. místo 
(ZŠ 4) převzali ocenění z rukou zástupců 
KSH Středočeského kraje. Žáci si tento 
slavnostní den (v zábavním parku Mira-
kulum) velice užili. 

Už teď se moc těšíme na další ročník 
POODM. ◍

 Mgr. Kateřina Pokorná



TÝDENNÍ POBYT 
NA PARTNERSKÉ 
ŠKOLE V PRIBENÍKU

V rámci mezinárodní akti-
vity škol zřizovaných Středo-
českým krajem měli studenti 
nástavbového studia Podnikání 
možnost vyjet 19.–24. 5. 2024 
za hranice České republiky 
až do nejvýchodnějšího cípu 
Slovenska. Díky poskytnutým 
finančním příspěvkům na pod-
poru mezinárodních aktivit se 
zúčastnili výměnného pobytu 
na SOŠ v Pribeníku, se kterou 
SOU Čáslav udržuje dlouhole-
tou spolupráci.

Prostřednictvím poutavé-
ho vyprávění pana Bodnára 
jsme mohli proniknout do tajů 
výroby tokajského vína, které 
je pro tuto oblast typické. Byli 
jsme seznámeni s technologií 
tzv. agrokruhů a jejich vy- 
užitím při pěstování zeleniny. 
Navštívili jsme pracoviště od-

borného výcviku potravinář-
ských oborů. 

Studenti dostali možnost 
poznat krásy tamního kraje. 
Díky panu Rudolfu Sakáčovi 
jsme poznali i různé historic-
ké památky, které se nacházejí 

v blízkém okolí Pribeníku (zá-
mek Biel, rodný dům Františka 
II. Rákócziho, krásy Kráľov-
ského Chlmce…). Poslední den 
jsme strávili v Košicích a ob-
divovali půvaby tohoto města.

Děkujeme za milé přije-
tí panu Sakáčovi, který nás 
provázel, a paní ředitelce Ing. 
S. Sakáčové a budeme se těšit 
na návštěvu slovenských žáků  
a pedagogů v Čáslavi. ◍

SOU Čáslav

TALENTI 1. ROČNÍKŮ Z VOŠ, SPŠ A OA ČÁSLAV
V úterý 28. května jsme 

v brzkých ranních hodinách 
vyrazili s pěti žáky prvních 
ročníků do Jihlavy. Tentokrát 
ne do známé zoologické zahra-
dy či tajemného podzemí, ale 
na soutěž v psaní na kláves-
nici s názvem Talenti 1. roč- 
níků. Sjelo se zde 54 účastní-
ků z 15 škol z různých koutů 
České republiky. 

Nejprve se konalo slav-
nostní zahájení, na kterém 
kromě paní ředitelky promlu-
vila i osoba nejpovolanější – 
mistryně světa v psaní na PC, 
Ing. Helena Zaviačičová. Mimo 
jiné zmínila důležitost umě-
ní zvládat klávesnici i v do- 
bě nastupujících převratných 
technologií.

Posléze se všichni rozešli 
do stanovených učeben. Sou-
těžilo se v rychlosti a přesnosti 
psaní na klávesnici v různých 
disciplínách, a to: minutovky 
(20 minutových opisů), dále 
desetiminutové opisy z obra-
zovky či z papírové předlohy 
s penalizací 10, 50 či dokonce 
100 úhozů za chybu. Mnozí 
žáci dosahovali obdivuhod-
ných výsledků a někteří již  

v prvním ročníku studia pí-
šou rychlostí přes 400 čistých 
úhozů za minutu. 

Kromě vyhlášení jednotli-
vých kategorií se vyhodnocuje 
také 10 nejlepších v rámci kom-
binace disciplín. Zde se mezi 
vyhlášené zařadil také žák třídy 
OA1A Michal Vágner a získal 
diplom za 8. místo. Pochvalu si 
zaslouží i ostatní účastníci na-
šeho družstva: Barbora Cinero-
vá, Kateřina Marešová, Tereza 
Nešporová a Dominik Richter. 
Společnými silami vybojovali 
naší škole 7. místo. 

Zúčastněným děkujeme za 
reprezentaci školy a přejeme 
hodně úspěchů nejen ve zvlá-
dání klávesnice. ◍
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SOU ČÁSLAV NA MEZINÁRODNÍ 
GASTRONOMICKÉ UDÁLOSTI

V úterý 21. května se žáci  
1. a 2. ročníku SOU Čáslav obo-
ru Kuchař-číšník zúčastnili 
největší mezinárodní gastrono- 

mické události letošního roku 
v areálu výstaviště PVA EXPO 
2024 Letňany. Přímo v akci jsme 
mohli vidět opravdové hvězdy 
české i mezinárodní gastro-
nomie. Šéfkuchaři předvedli 
to nejlepší z domácí i světové 
kuchyně. Hlavními hvězdami 
byli Jack Jan Boerma (drži-
tel tří michelinských hvězd), 
Zdeněk Pohlreich (šéfkuchař 
a spolumajitel podniků Café 
Imperial, Divinis, Next Door 
by Imperial), Jan Punčochář 

(šéfkuchař a majitel restaurace 
U Matěje), Besky (vítězka sou-
těže MasterChef 2021), Roman 
Staša (vítěz soutěže Master- 

Chef 2020) a mnoho dalších. 
Zároveň jsme měli možnost 
seznámit se s nabídkou nejmo-
dernějších gastronomických 
zařízení a vybavení. Součás-
tí byla i ochutnávka veške-
rých prezentovaných pokrmů. 
Účast na tomto veletrhu byla 
pro nás všechny obrovským 
gastronomickým zážitkem  
a inspirací do budoucna. ◍

Jana Havránková  
učitelka odborného výcviku

školství



ČERVEN V HOLUBNÍČKU
V našich pobočkách Holubníčku jsme 

červen zahájili Sportovním týdnem. První 
den jsme se všichni sešli na naší zahrádce 
a zacvičili jsme si společně jógu v přírodě. 
Dále jsme pokračovali trénováním kopu, 
tancem a zvířecí abecedou. Sportovní tý-
den jsme zakončili zase společně překáž-
kovou dráhou. Děti dostaly za své skvělé 
výkony diplom a medaile. Celým týdnem 
nás provázel holub Vilém, který nám po-
sílal dopisy holubí poštou.

Dále se červen nesl v duchu léta, poví-
dali jsme si o tom, co s sebou léto přináší 
a co nás na něm těší, co jsou to prázdni-
ny a kam se na ně letos vydáme. S hezkým 
počasím trávíme s dětmi venku čím dál víc 

času, kde tak můžeme pozorovat další změ-
ny v přírodě. S létem také přichází vodní 
radovánky, a tak jsme do tematického celku 
zahrnuli i bezpečnost u vody.

Ani u nás jsme nezapomněli na Den dětí 
a oslavili ho spolu i s rodiči. Pro děti byly 
připravené různé aktivity a soutěže. Mohly 
si tak například vyzkoušet slalom s florba-
lovou holí, hod na cíl, běh s míčkem na lžíci 
nebo pouštění velkých bublin. V tomto mě-
síci u nás také proběhlo společné focení.

Velkou obrodou prošly naše webové 
stránky. Věříme, že změna designu a je-
jich lepší propracovanost vás nadchnou 
stejně jako nás. ◍ 

DS Holubníček
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ŽÁCI ZŠ MASARYKOVA 
V BAVORSKU

Poslední květnové dny se 8. a 9. ročníky 
ZŠ Masarykova vydaly poznávat krásy sou-
sedního Bavorska. První den jsme vyjeli la-
novkou na nejvyšší vrchol Německa Zugspit-
ze, prošli se kolem jezera Eibsee a prohlédli si 
známé lyžařské horské středisko Garmisch-
-Partenkirchen i s jeho skokanskými můstky. 
Druhý den jsme obdivovali půvaby zámečku 
Linderhof nebo pohádkový zámek Ludví-

ka II. Neuschwanstein. Výlet jsme třetí den 
zakončili procházkou po historickém centru 
Mnichova. Dále jsme se prošli v rozsáhlém 
areálu Olympiapark a vyjeli na 290 metrů 
vysokou věž Olympiaturm. Fanoušci automo-
bilů byli nadšení z návštěvy prostorů auto-
mobilky BMW Welt, kde jsou vystavené nové 
modely aut. 

Ačkoli nám počasí ne vždy přálo, při-
vezli jsme si spoustu nezapomenutelných 
zážitků. ◍          Mgr. Pavlína Teplá

MASARYČKA V ANGLII
Když v roce 2005 naše kolegyně Ven-

dula Hašková poprvé organizovala po-
znávací zájezd do Anglie, možná ani ne-
tušila, že tím zakládá tradici, která k naší 
škole patří již téměř dvacet let a kterou se 
postupně snaží následovat další čáslav-
ské základní školy. Po vynucené covidové 
pauze jsme letos na Britské ostrovy opět 
vyrazili. Naším cílem se tentokrát sta-
lo přímořské letovisko Brighton, rodné  
město Williama Shakespeara Stratford 
nad Avonou, hrad Warwrick, letní sídlo 
královské rodiny Windsor, univerzitní 
město Oxford a nakonec i samotná britská 
metropole Londýn.

Za čtyři dny jsme toho stihli opravdu 
hodně. Zdaleka se přitom nejednalo pou-
ze o možnost zhlédnout světově známé  
pamětihodnosti. Tím, že jsme byli ubyto-
váni v rodinách, často samozřejmě s odliš-
ným rasovým, etnickým či náboženským 
původem, jsme dostali možnost ověřit  
si svoji znalost angličtiny, ochutnat  
místní kuchyni a také srovnávat, např. 
úroveň bydlení nebo životní styl běžné 
anglické rodiny.

Co se opravdu vydařilo, bylo počasí. 
Slunečno, 18 °C a představte si, ani je-
dinkrát jsme nezmokli! Čemu jsme se bo-
hužel nevyhnuli, byla tragická událost, 
která se odehrála v Londýně den před 
naší návštěvou. Nutno říct, že bez ohledu  
na tento čin, spáchaný psychicky vy-
šinutým jedincem, panují v Anglii bez-
pečnostní opatření spočívající v kontrole 
osobních věcí při vstupu do budov a dal-
ších, zejména turistických objektů. Nijak 
nám to náš program nenarušovalo, ale 
příjemné to nebylo. ◍    

 Mgr. Olga Hyblerová



POTŘEBOVALA JSEM SI PROČISTIT HLAVU
Svatojakubskou cestu neboli pouť ke hrobu svatého Jakuba Staršího v katedrále  
v Santiagu de Compostela ve španělské Galicii ročně absolvují stovky tisíc lidí z celého 
světa. Ani to ovšem neumenšuje její kouzlo. V březnu se na ni vydala i evangelická  
farářka Drahomíra Dušková Havlíčková.

Kdy vás napadlo se do Santiaga 
de Compostela vydat?

Minulý rok v létě mě po-
zvala jedna paní z kostela na 
pouť, bylo to jen na jednu noc, 
ale bylo to skvělé vypadnutí ze 
zaběhaných kolejí. To byl za-
čátek. Pak jsem během prázd-
nin byla ještě na dvou pěších 
výletech. A shodou okolností 
jsem někdy mezi těmi výlety 
potkala známou a ta mi vy-
právěla o pobřežní cestě do 
Santiaga de Compostela. Jak-
mile slyším o moři nebo oceá- 
nu, ožiju, takže jsem si cestu 
hned našla a začala se zatím 
jen těšit. Moje dlouholetá ka-
marádka, také farářka, měla 
jít v březnu na pouť do Judské 
pouště, ale vzhledem k bez-
pečnostní situaci od tohoto 
plánu upustila. A tak jsme se 
na Silvestra u šampáňa do-
mluvily, že se spolu vydáme 
na pobřežní pouť do Santiaga. 

Jak dlouho trvaly přípravy  
na cestu a v čem konkrétně 
spočívaly? Měla jste zkušenosti  
s jinými dlouhými trasami?

Jelikož jsme od začátku 
věděly, že pojedeme od 11. do  
22. března, na přípravy od Sil-

vestra nebylo moc času. Kou-
pily jsme letenky, přečetly před 
spaním pár blogů, pár dnů před 
odletem zarezervovaly jedno 
ubytování v Portu a to bylo vše. 
Kamarádka měla s poutí zkuše-
nosti, tak mi těsně před odletem 
vyřadila z batohu pár věcí. A to 
byly celé přípravy.

Kolik času jste na cestě strávila?
Na samotné cestě z Por-

ta do Santiaga de Compostela 
jsme strávily 9 dnů a ušly cel-
kem 280 kilometrů, což nebylo 
tak úplně plánované, ale pro-
tože jsme se přípravám moc 
nevěnovaly, tak jsme si spletly 
centrální cestu s přímořskou. 
Centrální má zhruba 240 ki-
lometrů, ale my jsme chtěly jít 
podél pobřeží a to bylo trochu 
delší, takže jsme musely ujít 
průměrně třicet kilometrů za 
den. Ale zvládly jsme to!

Takzvaná Svatojakubská cesta 
označuje síť dvanácti poutních 
cest. Proč jste si vybrala zrovna 
tu portugalskou?

Jak už jsem říkala, miluju 
oceán, a navíc v Portugalsku 
jsem nikdy nebyla, tak i to mě 
lákalo.

Co přesně jste si od této pouti 
slibovala? A jak moc se vaše oče-
kávání lišila od skutečnosti?

Chtěla jsem hlavně na 
chvíli „vystoupit“ z rodinné-
ho a pracovního koloběhu. 
Máme čtyři děti a spoustu 
kroužků, aktivit, práce, cítila 
jsem, že už toho je nějak moc, 
potřebovala jsem vypnout 
a pročistit si hlavu, vytřídit 
myšlenky, zpomalit, myslet 
jen na jednu, maximálně dvě 
věci a také se nadechnout 
čerstvého přímořského vzdu-
chu. A to vše se mi splnilo.  
A ještě mnohem víc. Uvědo-
mila jsem si, kolik toho vy-
drží mé tělo, byla jsem mu 
vděčná, že to všechno zvlád-
lo. Vedly jsme krásné rozho-
vory s kamarádkou, kterou   
znám skoro třicet let. Navíc 
jsme putovaly před Veliko-
nocemi, tak to pro nás byla  
i doba ztišení a přemýšlení. 
V Portugalsku i ve Španěl-
sku postní dobu mnohem víc 
navenek prožívají, na domech 
visely kříže s fialovým plát-
nem, ve městech byl třeba na 
hlavní třídě fialový koberec 
a křížová cesta, kostely byly 
krásně vyzdobené čerstvý-

mi květinami. I to byl zážitek, 
protože v Česku se původní 
křesťanský smysl Velikonoc 
pomalu vytratil a je to celé jen  
o pomlázce a koledě. 

 
Jak to bylo se stravou  
a noclehem?

Vezly jsme si s sebou pár 
polívek a kaší, které jsme si 
vždy ráno v ubytovně nebo  
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i během cesty zalily horkou 
vodou. Většinou po prvních 
deseti kilometrech jsme si „po-
volily“ první kávu a nějaký 
croissant. Když se nám líbil 
nějaký podnik, daly jsme si sa-
lát nebo něco malého k obědu, 
anebo až v cíli dobrou večeři. 
Ubytovávaly jsme se pouze 
v poutnických ubytovnách, 
kterých je po cestě dostatek 
a jsou levné (cca 8–10 eur), 
stačí předložit tzv. kredenciál 
(poutnický pas), kde poutník 
musí za každý den „nasbírat“ 
alespoň dvě razítka, a pak jsme 
vyfasovaly jednorázové prostě-
radlo a ubytovaly se ve velkém 
pokoji s 5–50 poutníky… Dost 
často jsme potkávaly během 
cesty souputníky, což bylo fajn. 

Musela jste se v některých 
situacích potýkat s jazykovou 
bariérou?

Jazyk nebyl problém. Umí-
me trochu španělsky, anglicky, 
francouzsky a německy, takže 
jsme se vždycky domluvily. 
Lidé byli moc milí, přáli nám 

„bon camino“ (dobrou pouť)  
a vždycky nám ukázali správ-
nou cestu. 

Dokážete určit, co bylo na celé 
cestě nejtěžší?

Vždy posledních pět kilo-
metrů. To jsme se musely růz-
ně podporovat – buď si koupit 
další kafe nebo colu nebo hrát 
různé slovní a tvořivé hry.  
A pak bylo také těžké se vrá-
tit zase zpátky do kolotoče, 
sundat batoh, svatojakubskou 
mušli a poutnickou identitu. 
Na cestě bylo krásně, i když 
je pravda, že domů jsem se ke 
konci už také hodně těšila. 

Nastaly chvíle, kdy jste zapochy-
bovala, jestli bylo absolvování 
této cesty dobrým nápadem?

Taková chvíle myslím ne-
nastala. Byla jsem šťastná, že 
jsem mohla vstoupit do staré 
poutnické tradice a zažít to, co 
zažívaly tisíce poutníků a pout-
nic přede mnou.

Máte v plánu si pouť do San-
tiaga de Compostela někdy 
zopakovat? Lákají vás případně 
nějaké další podobně „dobro-
družné“ akce?

Nevím. Nechaly jsme si ote-
vřená vrátka, abychom se moh-
ly vrátit, šly bychom jiné kous-
ky portugalské cesty. Nebo by 
mě lákalo jít z Lisabonu místo  
z Porta, je to delší trasa, ale pro-
jde se skoro celé Portugalsko. 
Ale jsou i různé poutní cesty  
v Česku. Uvidíme. 

Doporučila byste Svatojakub-
skou cestu lidem, kteří o ní 
třeba i díky vám slyší poprvé?

Určitě bych jako první pouť 
doporučila právě tuto pobřežní 
cestu, není tak dlouhá ani fyzic-
ky náročná, jde se podél oceá- 
nu, eukalyptovými lesy, více 
méně civilizací. Také je vhod-
ná pro někoho, kdo nemá moc 
volného času nebo dovolené.  
A ideální je vyrazit v březnu, 
kdy tam není ještě takové ved-
ro, ani tolik poutníků. ◍   IM
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Jak dlouho už je vaše kariéra spojena  
s čáslavskou ZUŠ?

Je to už šestnáct let, letí to…

Kdy jste vy sama začala tancovat a kdy 
jste si řekla, že byste se tomuto oboru ráda 
věnovala i coby učitelka?

Začínala jsem v pěti letech v ZUŠ 
Nymburk, kde jsem i bydlela. Vždycky 
jsem se ráda věnovala dětem, učila jsem 
v mateřské i základní škole. Tajně jsem  
o této profesi snila, ale přišla rodina a jiné 
sny. Kdyby mi nezavolal Filip Jerie a ne-
nabídl mi místo v čáslavské ZUŠ, zřejmě 
bych teď učila na základní škole. Jsem mu 
moc vděčná!

Kolik tříd a jaké věkové kategorie máte 
momentálně na starosti?

Učím devět skupin ve věku od pěti do 
dvaceti let. Po několika letech jsem stáhla 
počet pod 120 dětí. Cítím, že je to opravdu 
moc. Do budoucna bych ráda počet ještě 
snížila.

 
Dá se říct, u jak „starého“ dítěte dokážete 
spolehlivě rozpoznat pohybový talent?

Myslím, že ano, ale je to velmi indi-
viduální. Z někoho talent vyzařuje již ve 
čtyřech letech.

Předpokládám, že větší zájem o tanec 
projevují dívky, je to tak? 

Dívky opravdu převažují, ano.

Jak hodnotíte uplynulý školní rok 
z hlediska taneční sezony?

Vydařil se. Vystupovali jsme 
již od prosince a až na začátku 
června jsme skončili. Od plesů, 
celorepublikových soutěží, vy-
stoupení pro základní školy po 
závěrečné představení v Dusí-
kově divadle. Cítím spokojenost 
ze všech stran. 

Přiblížila byste nám největší 
úspěchy svých svěřenců?

Na evropském šampionátu 
v rámci Taneční skupiny roku, 
která je považována za mistrov-
ství ČR v tanci, se v základní 
lize naše ZUŠ umístila v roce 
2019 na 1. místě. A to v konku-
renci různých zemí, kdy porota 
je sestavena ze zahraničních 
tanečníků a choreografů. Ce-
ním si rovněž umístění v extralize. Z ce-
lorepublikových soutěží jsme si přivezli 
již přes 500 pohárů. Ale za největší úspě-
chy považuji vzájemnou důvěru, respekt  
a skromnost mých žáků. 

Kdy nastane čas začít se věnovat sezoně 
nadcházející?

Je potřeba se neustále posouvat a učit 
se. Ke konci července jezdíme na týden-
ní soustředění v Praze, které vede přední 
česká tanečnice Qaša. Tato letní taneční 
škola je unikátní tím, že se děti učí několi-

ka tanečním stylům. 

Zeptám-li se naprosto obecně, 
proč je dobré, aby děti a teenage-
ři tancovali? A které tance jsou 
do začátku nejvhodnější? 

Tanec je skvělá forma preven-
ce proti negativním vlivům spo-
lečnosti. Je to krásná, terapeu- 
tická činnost mozku i těla. Na za-
čátku jde spíše o pocit z tance než 
o formu nebo styl.

Pomáhá zájmu o tanec dětí 
úspěch spíše dospěláckého pořa-
du StarDance?

Možná u někoho ano. Důle-
žitější jsou však pro děti vzory, 
se kterými se můžou běžně po-
tkávat. Ale za mě každý pořad, 
ve kterém pulsuje tep tance, je 
super. 

Jaké tance a na jakou hudbu 
nejraději tančíte vy sama?

Záleží na náladě. Miluju klasickou  
i současnou hudbu. Roztančí mě jakákoli 
melodie. S dětmi tvořím baletní choreo-
grafie na klasickou hudbu, lidové tance  
i současné tance s prvky contemporary  
a street dance. 

Co děláte pro to, abyste se udržovala  
v kondici? Samozřejmě kromě  
pravidelného tancování. 

Ráda vedu lekce pro ženy, kde posilu-
jeme pomocí pilates cviků a jógy. ◍         

IM

TANEC JAKO PREVENCE 
PROTI NEGATIVITĚ

ZUŠ Čáslav, to je kromě hudebního, výtvarného a literár-
ně dramatického oboru i obor taneční. Ten je dlouhodobě  
spojen s působením Ivety Littové. Jejím svěřencům se opako-
vaně daří zaujmout publikum i poroty prestižních soutěží. Ná-
sledující rozhovor bilancuje uplynulý školní rok, ale nejen ten. 

sport



SOKOL V USA? 
ANO, DÍKY ČÁSLAVÁKŮM!
Na přelomu června a července probíhá XVII. všesokolský slet. Po še-
stileté přípravě velkolepé oslavy sportu v Praze je očekáváno 20 tisíc 
cvičenců a více jak 50 tisíc diváků ze všech koutů České republiky i ze 
zahraničí. Zahraniční účast se může zdát jako samozřejmost, ale není 
tomu tak. Vždyť Sokol je jedna z mála českých organizací, která krátce 
po svém založení vzbudila zájem i daleko za hranicemi české země. Své 
poslání šíří již 162 let. Velkou měrou přispělo také snažení čáslavských 
občanů, kteří založili Sokol v USA. 

Byl mezi nimi i František Růžička. Se 
sokolem tělem i duší se pojí zajímavý 

příběh, který byl završen po jeho smrti  
v rodné Čáslavi. A to díky souhře osudů 
a propojení životních cest jeho manželky 
Emilly a manželů Kleinerových. Nejprve 
ale něco málo k založení Sokola. 

POČÁTKY SOKOLA
Sokol založili dr. Miroslav Tyrš a Jin-

dřich Fugner, kteří dříve docházeli cvičit 
do Malypetrova českého tělovýchovného 
ústavu, a to společně se cvičenci Schmid-
tova ústavu. První ustanovující valná hro-
mada proběhla 16. února 1862. Starostou 
byl zvolen Jindřich Fügner, který navr-
hl tykání a oslovování „Bratře“. Miroslav 
Tyrš jako místostarosta navrhl hlavní 
heslo „Tužme se!“, Josef Barák pozdrav 
„Nazdar!“, Josef Mánes namaloval hed-
vábný prapor a skicu prvních krojů. 

Čáslavský Sokol byl založen 3. srp-
na 1862 v zahradním pavilonu hostince  
U Růže. Hlavním iniciátorem se stal uči-
tel Jan Ladislav Mašek. Zhruba po třech 
letech se čáslavští sokolové začali sou-
středit na jiné oblasti vlasteneckého dění.  
V roce 1864 došlo k založení archeologic-
kého a muzejního spolku Včela Čáslavská 
a o tři roky později se připravovala stavba 
Dusíkova divadla. Na rozvoj sokolské sku-
piny nebyl dostatek prostoru. Jinak tomu 
ovšem bylo v dalších koutech světa.

ČÁSLAVŠTÍ SOKOLOVÉ V USA
Sokol začal krátce po svém založení 

nacházet čím dál více příznivců, a to ne-
jen u nás. Sokolské organizace vznikaly 
například v USA, Chorvatsku, Slovinsku, 
Švýcarsku nebo Srbsku. Silná sokolská 
komunita působila v meziválečném obdo-
bí dokonce i na Kapverdských ostrovech. 

V roce 1867, kdy Jednota divadelních 
ochotníků rozhodovala o výstavbě čá- 
slavského divadla, byla 6 632 km vzdušnou 
čarou daleko založena Tělocvičná jednota 
Sokol v New Yorku. Jednou z ústředních 

postav a jedním z prvních starostů byl Čá-
slavák Alois Wokál, který se narodil roku 
1847 a do Ameriky přicestoval roku 1863.  
Výraznou postavou newyorského Sokola 
byl také Ferdinand Růžička, narozený 
roku 1855 v Čáslavi. Důležitým mezníkem 
bylo otevření knihovny, za kterým údaj-
ně stojí pan Antonín Hron, také Čáslavák. 
František Růžička se svojí manželkou 
Emilly o téměř sto let později založil Sokol 
v jiné části Ameriky.

ŽIVOTNÍ CESTA 
FRANTIŠKA RŮŽIČKY 

František Růžička se narodil jako prv-
ní ze tří dětí v roce 1901 do rodiny ková-
ře. Jeho bratrancem byl významný malíř 
Antonín Růžička, který pro čáslavské di-
vadlo vytvořil nádhernou oponu. (o oponě 
a Antonínově životě přijela 25. dubna po-
hovořit jeho rodina v rámci oslav 100. vý-
ročí znovuotevření Dusíkova divadla, více 
v ČN0524). František ve svých dvanácti 
letech odcestoval s rodinou do Ameriky. 
V New Yorku věnoval veškerý svůj volný 

čas právě tamějšímu Sokolu. Později se 
odstěhoval do Chicaga. I tam aktivně pra-
coval v Sokole. Právě v Chicagu se později 
seznámil s Emilly.

EMILLY WELZLOVÁ, 
ROZENÁ VOJTOVÁ

Emilly Vojtová se narodila v Americe 
českým rodičům v roce 1905. V Chicagu 
potkala novináře Václava Welzla, které-
ho si později vzala za manžela. Pracoval 
také jako tajemník chicagského starosty 
Antonína Čermáka z Kladna. Dne 15. 2. 
1933 byl Čermák postřelen při atentátu na 
prezidenta Franklina Roosevelta a na ná-
sledky zranění zemřel. 

Welzlovi poté v úřadě skočili a zača-
li cestovat. Navštívili mnoho amerických  
i evropských zemí. Prožívali krásné obdo-
bí. Vydávali cestopisy, kulturní příručky, 
slovníky a fejetony. Sokol propagovali, 
kde se dalo. 

Ve světě se ovšem schylovalo k druhé 
světové válce a na sokolské hnutí čekaly 
zlé časy. 
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SOKOL V MIAMI
Během druhé světové války byli před-

stavitelé Sokola vězněni, mučeni a po-
pravováni v koncentračních táborech. Po 
válce se situace načas uklidnila a sokolské 
skupiny začaly obnovovat svoji činnost. 
Komunistický režim ale sokolům nebyl 
nakloněn. V první polovině padesátých 
let bylo mnoho z nich vězněno. Ve dnech  
3.–15. dubna 1952 bylo dokonce přímo  
v čáslavské sokolovně obžalováno 12 so-
kolů k celkem 145 rokům žaláře. Poslední 
naděje sokolům zhatila okupace Českoslo-
venska v roce 1968.

Těžké období potkalo i Emilly. Její 
manžel zemřel. Znovu se vdala v roce 
1965. Vzala si právě Čáslaváka Františka 
Růžičku. Oba se znali ze Sokola. Manželé 
se odstěhovali z Chicaga do Miami, kde  
v roce 1970 založili další sokolskou poboč-
ku. V roce 1981 pár potkala osudová rána 
a František zemřel.

ČÁSLAVSKO-NEWYORSKÉ 
PŘÁTELSTVÍ

Po sametové revoluci byl Sokol trvale 
obnoven. To byla skvělá zpráva také pro 
Emilly, která události v naší republice 
podrobně sledovala. V Čáslavi roku 1990 
proběhla první schůzka a sokolové ihned 
začali trénovat na veřejná cvičení, která 

se téhož roku uskutečnila ve Vídni a ná-
sledně v Paříži. 

Právě na sokolském sletu v Paříži 
se odehrálo setkání, které začalo rýso-
vat cestu Emilly do rodného města jejího 
muže. Mezi obrovským počtem cvičenců 
z Anglie, Argentiny, Austrálie, Domini-
kánské republiky, Francie, Jižní Afriky, 
Jugoslávie, Kanady, Německa, Rakouska, 
Švédska, Švýcarska i USA si všimla ženy 
s domovenkou: „Župa Havlíčkova, Čáslav, 
ČR.“ „Nazdar, já jsem měla manžela z Čá-

slavi,“ oslovila Emilly čáslavskou sokolku 
Věru Lucákovou Kleinerovou. Obě ženy 
se daly do řeči a spřátelily se.

Sokolky si začaly pravidelně dopiso-
vat a po dvou letech se opět setkaly při  
125. výročí oslav založení Sokola v New 
Yorku. Emilly zde spolu se starostou panem 
prof. Slavíkem předala 300 dolarů na nákup 
tělovýchovného náčiní pro Sokol v Čáslavi. 

„NI ZISK, NI SLÁVU“
Emilly navštívila Čáslav v roce 1993. 

V doprovodu manželů Kleinerových se 
procházela městem. Nevynechali Pod-
městský rybník, čáslavské hradby a místo 
bývalé kovárny, kde její manžel vyrůstal. 
Jako památku na Františka předala čáslav- 
skému Sokolu dalších 300 dolarů a plna 
různorodých emocí symbolicky uzavřela 
příběh své lásky, která se nesla v duchu so-
kolského hesla „Ni zisk, ni slávu“. ◍       JN 

Zdroje: Gymnazijní práce Mgr. Šárky Kleinerové 
na téma Návraty domů, vzpomínky pana Ivana 
Růžičky (vnuk malíře Antoníny Růžičky, který 
byl bratrancem Františka Růžičky), památník 
vydaný k oslavě pětadvacetiletého trvání Tělo-
cvičné jednoty Sokol v New Yorku 1867–1892, 
www.sokol.eu (Sokol v zahraničí, Historie Soko-
la), www.sokolcaslav.cz.
Speciální poděkování za pomoc při tvorbě 
článku patří paní Marii Kleinerové a panu 
Ivanu Růžičkovi. 
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LETNÍ KINO NA DIVADELNÍM DVOŘE
Už čtvrté prázdniny s letním kinem na divadelním dvoře se 
blíží a my jsme si pro vás připravili nejen skvělé filmy, ale 
také doprovodné akce! Letos se můžete těšit na čtyři pro-
jekce, skvělé občerstvení z divadelní kavárny i příjemnou 
atmosféru. 

Film a muzika? Proč ne!
Pondělní projekce – Lassie: 

Nové dobrodružství a Zahrad-
níkův rok – budou doplněné  
o koncerty skvělých kapel. 
Těšit se můžete na BAZAR 
BAND a Tomáše Polmana.

Mohlo by se hodit 
(praktické informace)

Cena vstupenek je 140 až 
150 Kč. Lístky lze zakoupit pří-
mo na místě před promítáním 
a v ceně jsou i koncerty kapel. 
Program začíná vždy po 20. ho- 
dině a promítání samotné pak 
po setmění. Zapůjčit si u nás  
můžete židličky, křesílka, deky...  
nebo si vzít deky vlastní a udě-
lat si při promítání třeba piknik. 
Skvělé občerstvení zajišťuje 
Kuba v UDVOU. 

Upozorňujeme diváky, že 
promítáme jen za příznivého 

počasí. Aktuální informace  
k projekcím najdete na sociál-
ních sítích Kina Miloše For-
mana a Dusíkova divadla. ◍ 

Gabriela Rychlá

PROGRAM KINA 
POD ŠIRÁKEM

Neděle 14. července
Zápisník alkoholičky

Zápisník alkoholičky vy-
práví dramatický příběh mladé 
ženy bojující se závislostí na 
alkoholu. Hlavní hrdinkou (byť 
jako hrdinka mnohdy nepůso-
bí) je mladá maminka, která se 
rozhodla nevzdat, nastoupit léč-
bu a bojovat se svým démonem 
i o svou rodinu. Jak těžké je si 
problém s pitím přiznat? Proč 
není překážkou závislosti ani 
malé dítě? Kde vzít sílu se lé-
čit a co následuje poté? Na tyto  

a mnohé další otázky odpovídá 
autentická a upřímná filmová 
zpověď abstinující alkoholičky.

Pondělí 15. července
Lassie: Nové dobro-
družství / 20:00 BAZAR 
BAND

Konečně prázdniny! Letos 
je Florian odmítá strávit bez 
své milované Lassie a udělá pro 
to cokoli. I kdyby to znamenalo 
vyměnit dovolenou s rodiči na 
Kanárských ostrovech za léto 
na statku v Jižním Tyrolsku  
s tetou Cosimou, jejími svě-
řenci, sourozenci Kleou a He-
nrim, a Jack Russell teriérkou 
Pippou.

Neděle 28. července
Prázdniny s Broučkem

Kdo by někdy nechtěl vy-
razit na rodinnou dovolenou 
krásným červeným karavanem 
po dědovi? Bára Poláková coby 
dobrodružná máma dvou dětí 
a nadšená food blogerka řek-
ne této výzvě ano. Její manžel, 
kterého si zahrál Lukáš Příkaz-

ký, dobrodružné nadšení ani 
trochu nesdílí. Ale když máme 
vedle sebe někoho, koho máme 
rádi, je úplně jedno, kde zrovna 
jsme. Celá rodina proto nako-
nec vyrazí na letní dovolenou  
k moři obytňákem. A přestože je 
Jadran doslova na dosah, cesta  
se může pořádně protáhnout.

Pondělí 29. července 
Zahradníkův rok / 
20:00 Tomáš Polman

Na úpatí malebného ko-
pečku žije zahradník (Oldřich 
Kaiser) se svojí ženou, kteří se 
starají o své malé zahradnictví. 
Jejich idylický život je narušen, 
když se na nedalekém zámku 
chystá usadit nový majitel, kte-
rý chce přetvořit krajinu podle 
svých představ. Když zahrad-
nictví brání jeho plánům, spustí 
se sled bizarních událostí. Nový 
film Jiřího Havelky, balancu-
jící na hraně bizáru, absurdna 
a tragikomedie, je inspirován 
skutečným příběhem a stejno-
jmenným literárním dílem Kar-
la Čapka.

3. 7. 🡒 10:00  
JÁ, PADOUCH 4  
animovaný, 94 min, český dabing, 
 150 Kč / 130 Kč 
3. 7. 🡒 17:30  
RYCHLE A NEMOŽNĚ  
komedie, 90 min, český dabing, 
 150 Kč
3. 7. 🡒 20:00  
TICHÉ MÍSTO: PRVNÍ DEN  
horor, 89 min, české titulky,  150 Kč
4. 7. 🡒 17:30  
JÁ, PADOUCH 4  
animovaný, 94 min, český dabing, 
 150 Kč / 130 Kč
4. 7. 🡒 20:00 
ZÁVOD O SLÁVU  
sportovní drama, 109 min, české titulky, 
 150 Kč
10. 7. 🡒 10:00  
SENIORSKÁ PROJEKCE: 
LASSIE: NOVÉ DOBRODRUŽSTVÍ  
rodinný, dobrodružný, 91 min, čes. dabing, 
 70 Kč
10. 7. 🡒 17:30  
LASSIE: NOVÉ DOBRODRUŽSTVÍ  
rodinný, dobrodružný, 91 min, čes. dabing, 
 140 Kč

10. 7. 🡒 20:00  
MIZEROVÉ: NA ŽIVOT A NA SMRT  
akční, komedie, 115 min, české titulky, 
 150 Kč
11. 7. 🡒 17:30  
VEZMI MĚ NA MĚSÍC  
komedie, 132 min, české titulky, 
 150 Kč
11. 7. 🡒 20:00  
ZÁPISNÍK ALKOHOLIČKY 
drama, komedie, 93 min, české znění, 
 150 Kč
17. 7. 🡒 17:30  
MAXXXINE  
thriller, horor, 103 min, české titulky, 
 150 Kč
17. 7. 🡒 20:00  
MOTORKÁŘI  
drama, 116 min, drama, 
 150 Kč
18. 7. 🡒 17:30  
V HLAVĚ 2  
animovaný, 82 min, český dabing, 
 150 Kč / 130 Kč
18. 7. 🡒 20:00  
HRABĚ MONTE CHRISTO  
historický, 179 min, české titulky, 
 150 Kč

24. 7. 🡒 10:00  
V HLAVĚ 2  
animovaný, 82 min, český dabing, 
 150 Kč / 130 Kč
24. 7. 🡒 17:30  
DEADPOOL & WOLVERINE  
sci-fi, komedie, české titulky, 
 150 Kč
24. 7. 🡒 20:00  
ZATRACENÁ KRVAVÁ LÁSKA  
thriller, 104 min, české titulky, 
 150 Kč
25. 7. 🡒 17:30  
ZÁPISNÍK ALKOHOLIČKY  
drama, komedie, 93 min, české znění, 
 150 Kč
25. 7. 🡒 20:00  
DEADPOOL & WOLVERINE  
sci-fi, komedie, české titulky, 
 150 Kč
31. 7. 🡒 17:30  
DEADPOOL & WOLVERINE  
sci-fi, komedie, český dabing, 
 150 Kč
31. 7. 🡒 20:00  
ZAHRADNÍKŮV ROK  
komedie, 104 min, české znění, 
 150 Kč

Kompletní program naleznete na webu www.kinocaslav.cz. Změna programu vyhrazena. 
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ČÁSLAVSKÉ LETNÍ FESTIVALY
Festivalová sezóna je v plném proudu. 
V červnu proběhl například Rockový 
festival Čáslav nebo Banjo Jamboree. 
My jsme si posvítili na dvě tradiční festi-
valové akce podpořené městem Čáslav, 
které proběhnou o letních prázdninách. 
Řeč je o Čáslavském hudebním festiva-
lu a Čáslavském pivním festivalu.

Čáslavský hudební festival 3. 8. 2024
Čáslavský hudební festival pořádá 

evangelická mládež již po sedmnácté. 
Přestože první ročníky zpočátku neměly 
ambice oslovovat širokou veřejnost, festi-
val si ve městě vydobyl svoji pevnou po-
zici díky nezaměnitelné rodinné atmosfé-
ře. I letos pro vás pořadatelé chystají den 
plný sluníčka, dobrého jídla, pití, aktivit 
pro děti, umění a muziky. 

Samozřejmostí bude nabídka nealko 
nápojů a piva. Na své si tentokrát přijdou  
i vinaři, kteří si budou moct vybrat z roz-
šířené nabídky. Na výběr dostanou z vín 
od bílého přes růžové a oranžové až po 
červené. Mlsné jazýčky potěší také kla-
sické chilli con carne, tousty, párky v ro-
hlíku nebo široká nabídka zeleninových 
salátů. 

Další informace doplňuje jeden z hlav-
ních pořadatelů Olda Holinka: „Letos se ze 
zahrady Diakonie přesuneme o kousíček 
vedle. Vše se odehraje kolem evangelické-
ho kostela. Děti se mohou těšit na divadelní 
představení a výtvarnou dílnu. S naším fes-
tivalem je spojena i výstava obrazů. Na její 
koncepci zatím pracujeme, ale mohu slíbit, 
že se bude opět jednat o nevšední zážitek, 
připravený přímo na míru této akci. Zváni 
jsou všichni dobří lidé, kteří jsou rádi sou-
částí přátelské a rodinné atmosféry. Mů-
žete zde navázat spoustu nových známostí  
a utužit ty staré. No, a jak již název festivalu 
napovídá, nebude chybět řada koncertů.“

Kromě stálice Čáslavského hudebního 
festivalu, kapely Abakuk, zahrají vytří-
bení muzikanti z jazz-swingové skupiny 
Double Guitar Band, nadějný objev české 
elektro-popové scény Máří a další. 

Čáslavský pivní festival 10. 8. 2024
Čtvrtý ročník pivního festivalu opět 

potěší náruživé ochutnávače pivních spe-
ciálů. Na čepu se vystřídá okolo 25 druhů 
piv z minipivovarů z ČR i ze zahraničí. 
Proudem potečou litry pivních šílenos-
tí plných chutí a vůní. U zástupců ALE  
a kyseláčů nebude chybět pořádná dávka 
citrusových plodů, stouty se neobejdou 
bez porce hořké čokolády nebo kávových 
bobů. Možná se dočkáme i nějakého piv-

ního extrému. Stejně jako každý rok se 
můžeme těšit také na festivalový ležák, 
jehož pitelnost stojí na receptu, který za 
pomoci štamgastů vyladil pořadatel akce 
a šéf podniku UDVOU Jakub Legner.

Festivalový den v areálu divadelního 
dvora nebude pouze o pivu. Zkrátka ne-
přijdou obdivovatelé kulinářského umění, 
fanoušci kvalitní živé muziky nebo soutě-
živí pivaři, kteří jsou pro každou legraci. 
Více Jakub Legner: „Občerstvení a sez- 
nam kapel ještě ladíme. Vypadá to, že se 
máme opět na co těšit. Přijede nám za-
hrát třeba česko-americká indie rocková 
partička White Fruit Honey. Soutěž Beer 
Master začíná mít také jasnější obrysy. 
Snad se titul po dvou letech vrátí opět  

k nám do Čáslavi. Ochutnáme piva z Čes-
ka, Slovenska a dalších evropských zemí. 
Zrovna zkraje července jedeme ochutnat 
ponuku našich bratia. Konkrétnější ale  
v tuto chvíli bohužel nebudu. Nicméně 
zváni jsou všichni milovníci kvalitního 
piva. Přijďte si s námi rozšířit obzory na 
půdě minipivovarské scény a podpořit čá-
slavské pivní koupání.“

Poslední dva ročníky byla již v odpo-
ledních hodinách kapacita festivalu napl-
něna. Pokud tedy někdo nechce riskovat, 
doporučujeme hlídat facebookové stránky 
UDVOU, kde se objeví informace o před-
prodeji. ◍         JN

Z REDAKCE NA GRIL
Grilovací sezóna je tady! Ze zahrádek 
a teras se line vůně steaků a zeleniny. 
Každý z nás má jistě své osvědčené re-
cepty, ale pokud rádi experimentujete 
a zkoušíte nové chutě, třeba vás zauj- 
me tento vymazlený burger. 

Hamburger s trhaným kuřecím masem
INGREDIENCE (4 porce)
Čtyři kuřecí stehna, čtyři hamburgerové housky

Marináda:
2 lžičky mleté papriky, 2 stroužky česneku
2 lžičky soli, olej

Omáčka:
400 ml jablečného cideru, 200 g passaty nebo 
prolisovaných rajčat, 1 lžička mleté skořice,  
2 lžičky medu

Karamelizovaná cibulka:
Dvě vetší cibule, 1 lžička octu, 1 lžička cukru, olej

Kuřecí stehna naložíme do směsi koření 
a oleje a necháme 1–2 hodiny, ideálně přes 
noc marinovat v lednici. Před grilováním 
maso vyndáme a necháme odpočívat v po-
kojové teplotě. 

Do hrnce nalijeme cider, přivedeme k va- 
ru a zvolna vaříme 10 minut. Poté přidá-
me ostatní ingredience a dalších 20 minut 
necháme zvolna probublávat. Omáčka by 
měla lehce zhoustnout. Poté dáme stranou.

Můžeme se vrhnout na roztopení grilu. 
Rozpálené grilovací uhlí nebo brikety roz-
prostřeme do jedné poloviny grilu, do druhé 
poloviny dáme pekáček s vodou. Gril roz-
pálíme cca na 180–200 °C. Stehna budeme 
grilovat nepřímo. Vložíme je tedy do polovi-
ny grilu nad pekáček s vodou. Grilujeme při 
stálé teplotě grilu cca hodinu (ideální teplota 
ve středu masa u kosti je 70–80 °C). Stehna 
sundáme z grilu a necháme odpočívat. 

Nad uhlí nebo brikety dáme pekáček 
nebo grilovací podložku, na které necháme 
rozpálit trochu oleje. Vložíme na měsíčky 
nakrájenou cibuli a občas mícháme, aby 
se nám nepřipálila. Když cibulka zezlátne, 
přidáme ocet a cukr, promícháme. Necháme 
odpařit ocet, zkaramelizovat cukr a cibulku 
přendáme do misky. 

Natrháme maso z kuřecích stehen, vlo-
žíme do pekáčku, přelijeme připravenou 
omáčkou ze cideru a prohřejeme. 

Rozkrojíme hamburgerové housky, napl-
níme šťavnatým trhaným masem v omáčce  
a navrch přidáme karamelizovanou cibulku. 

Teď už jen, dobrou chuť! ◍
JN
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🡒 ČÁSLAV – MĚSTO ŽIŽKOVO
výstava k 600. výročí úmrtí J. Žižky  

 4. 6. – 25. 8. 2024
 výstavní síň, nám. J. Žižky z Trocnova 
Otevřeno: út–ne 10–12, 14–17

🡒 VÝTVARNÍCI ČÁSLAVSKA 
VE SBÍRKÁCH MĚSTSKÉHO MUZEA   

 25. 6. – 28. 9. 2024
Cyklus drobných výstavek věnovaných vý-
tvarníkům Čáslavska, osmá výstavka uka-
zuje práce Jaroslava Antonína Kellara 
(100. výročí narození).
 galerie, Jeníkovská 222 
Otevřeno: út–so 10–12, 14–17

🡒 ŽIŽKA ZE VŠECH STRAN
  11. 6. – 28. 9. 2024

výstava výtvarných prací studentů Gym-
názia a SOŠPg Čáslav
 galerie, Jeníkovská 222 
Otevřeno: út–so 10–12, 14–17

🡒 RYTÍŘSKÁ KULTURA 
 2. 4. – 31. 10. 2024  

Výstava připomene důležitý fenomén 
středověké společnosti, rytířství a dvor-
skou rytířskou kulturu. 
 muzeum, Husova 291
Otevřeno: út–ne 9–11, 12–17

KLUB PŘÁTEL MUZEA
Chcete se stát členy neformálního 

sdružení zájemců o činnost muzea?
Více info a přihlášky na e-mailu: 

novakova@cmuz.cz

MĚSTSKÉ MUZEUM  
A KNIHOVNA ČÁSLAV 

PROGRAM  
ČERVENEC, SRPEN 24

Husova 291, 
286 01, Čáslav  
 327 312 207

www.muzeumcaslav.cz

Změna programu vyhrazena.
Sledujte naše webové stránky, 

Facebook a Instagram!
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PŘÍHODY VČELÍCH MEDVÍDKŮ 
Divadlo KRAPET
🡒Neděle 15. 9. 2024 – 15:00 
 Cena: od 180 Kč

PŘÍBUZNÉ SI NEVYBÍRÁME 
(Eric Assous) 
Agentura HARLEKÝN Praha / abonmá
🡒 Pondělí 23. 9. – 19:00 
🡒 Středa 15. 5. – 19:00
 Cena: od 570 Kč

BESÍDKA 2024 
Divadlo SKLEP Praha
🡒Neděle 19. 5. – 15:00
 Cena: od 430 Kč

ELIXÍR 
PRAŽŠKÝ KOMORNÍ BALET 
A BALET PRAHA JUNIOR 
🡒Neděle 29. 9. – 19:00 
 Cena: od 320 Kč

VEČER S JOSEFEM ZÍMOU
🡒Úterý 1. 10. – 17:00
Cena: od 280 Kč

TANEC PO STRUNÁCH
Duo Siempre Nuevo
🡒 Středa 9. 10. – 19:00
 Cena: 150 Kč

AŽ NAPRŠÍ A USCHNE 
(Noël Coward)
Divadelní společnost HÁTA Praha / 
abonmá
🡒 Čtvrtek 10. 10. – 19:00
 Cena: od 530 Kč

DLOUHÝ, ŠIROKÝ 
A BYSTROZRAKÝ
STUDIO DELĹARTE 
ČESKÉ BUDĚJOVICE
🡒 Neděle, 13. 10. – 15:00
 Cena: od 120 Kč

7. FESTIVAL DECHOVÝCH HUDEB
Muzikanti Ladislava Prudíka, 
Pepino Matura, Věnovanka
🡒Neděle 20. 10. – 16:00
 Cena: od 320 Kč

DÍVKA S LOUTNOU
OCHOTNICKÝ SPOLEK ATAKDÁL 
ČÁSLAV – divadelní soubor RR
🡒 Čtvrtek 24. 10. – 19:00
 Cena: zdarma

DRAZÍ RODIČE
DIVADLO VERZE PRAHA
🡒 Středa 30. 10. – 19:00
 Cena: od 580 Kč

S ČERTY NEJSOU ŽERTY
METROPOLITNÍ DIVADLO PRAHA
🡒Neděle 10. 11. – 15:00
 Cena: od 200 Kč

RECITÁL – KAREL PLÍHAL
🡒Úterý 12. 11. – 19:00
 Cena: od 560 Kč

KOŠTOVÁNÍ S ONDRÁŠEM
🡒 Sobota 16. 11. – 14:00
 Cena: 240 Kč

ÚSMĚVY ZDEŇKA TROŠKY
🡒 Pondělí 18. 11. – 19:00
 Cena: od 280 Kč

LEŽ...a neb komedie o pravdě 
(Florian Zeller)
Divadlo VERZE Praha / abonmá
🡒 Úterý 26. 11. – 19:00
 Cena: od 550 Kč

KONCERT: LENKA FILIPOVÁ
🡒 Středa 27. 11. – 19:00
 Cena: od 500 Kč

DVOJKA
DIVADLO UNGELT
🡒Úterý 3. 12. – 19:00
 Cena: o d 660 Kč

KONCERT KLASICKÉ 
KOMORNÍ HUDBY
🡒 Středa 4. 12. – 19:00
 Cena: 150 Kč

DEN KIWI 
(Laetitia Colombani)
Divadlo KALICH Praha / abonmá
🡒Úterý 17. 12. – 19:00
 Cena: od 610 Kč

VÁNOČNÍ SEŠLOST 
S ORCHESTREM 
JAROSLAVA JEŽKA
🡒 Čtvrtek 19. 12. – 19:00
 Cena: od 360 Kč

Pro aktuální informace sledujte www.divadlocaslav.cz. 
Změna programu vyhrazena.

kultura
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orp a okolní obce

Nedávno jsme se účastnili 
neobvyklé záchrany ve 

výrobní hale v Goldbecku ve 
Vrdech. Dva běžní ptáci našich 
měst při řešení sporu o život-
ní prostor vletěli do 12 metrů 
vysoké haly. Agresorem byla 
pravděpodobně poštolka, ka-
lous ušatý pak tím, kdo prchal. 

Důležité bylo, že první den, 
po dohodě se zaměstnanci, se 
nechala hala otevřená a poš-
tolka normálně vylétla ven. 
Jenže pro kalouse ušatého 
je přirozené se raději někde 
schovat, dělat, že je větvička, 
a být neviditelný. Samozřej-
mě že na konstrukci plecho-
vé haly to nemá ten správný 
účinek a kalous se rychle stal 
středem pozornosti.

Naše záchranná mise trva-
la několik dní. Navzdory své-
mu zoufalému stavu se kalous 
nechtěl nechat snadno zachrá-
nit. Opakovaně jsme se vraceli 
s různými nástroji a nápady. 
Používali jsme podběráky na 
dlouhých tyčích a pasti s ná- 
vnadou, ale pták se neustále 
držel mimo náš dosah.

Nedostatek potravy a ne- 
ustálý stres ho přivedly až na 
pokraj vyčerpání a vyhladově-
ní. Tušili jsme, že už mu moc 
času nezbývá. Zaměstnanci 
Goldbecku sami přišli s nápa-
dem přerovnat část výrobních 
prostor, aby na místo moh-
la zajet výsuvná plošina, my 
jsme vymysleli plán odchytu  
a pustili se do toho. Tento zá-

Boj o život kalouse ušatého
Lidská obydlí a ptačí hnízdiště se často prolínají. Ptáci nachá-
zejí v městských prostředích nejen úkryty a místa k hnízdění, 
ale někdy se také stávají oběťmi nebezpečných pastí, které 
pro ně moderní stavby představují. Příběh jednoho kalouse 
ušatého, který zalétl do výrobní haly a málem přišel o život, 
je toho důkazem.

sah nám umožnil dostat se až 
pod kalouse. Potichu a nená-
padně jsme stoupali na výsuv-
né plošině mimo jeho zorné 
pole a jedním rychlým pohy-
bem jsme ho dokázali chytit 
přímo do ruky. Při záchraně 
nám všichni fandili, a když se 
to konečně povedlo, bylo na 
tvářích všech zúčastněných 
znát upřímné nadšení.

Kalous ušatý byl okamžitě 
převezen do záchranné sta-
nice, kde mu byla poskytnuta 
veškerá potřebná péče. Během 
deseti dnů nabral zpět ztra-
cenou sílu a mohl se vrátit do 
volné přírody. 

Příběh kalouse ušatého je 
příkladem toho, jak důležitá 
je ochota a odhodlání pomoct, 
když je to potřeba. My tak mů-
žeme zachránit mnoho životů  
a dát zvířatům ještě jednu šan-
ci na život. Děkujeme Goldbec-
ku za spolupráci. ◍

Obora Žleby
Foto: archiv Obora Žleby

Den dětí  
v ZŠ Potěhy
V úterý 4. června se konal 

Den dětí, který pořádala ZŠ  
a MŠ Potěhy pro své žáky a ve-
řejnost. Soutěže, malování na 
obličej, vplétání barevných co-
pánků do vlasů, virtuální reali-
tu od Tlapnetu, ukázky od zná-
mého čáslavského strongmana, 
výrobu náramků, občerstvení 
a různé odměny za soutěže 
podbarvené neutichající hud-
bou, to vše si děti mohly v tento 
den užít měrou vrchovatou. ◍

ZŠ Potěhy
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ČÁSLAV SMĚŘUJÍCÍ K UDRŽITELNÉ BUDOUCNOSTI: 
cirkulární ekonomika a ekologické myšlení
Čáslav se připojuje k celosvětovému trendu směřujícímu k udržitelnější budouc-
nosti prostřednictvím podpory cirkulární ekonomiky a ekologického smýšlení. 
Tyto koncepce nejen chrání životní prostředí, ale také přináší ekonomické výho-
dy. Co konkrétně to znamená pro nás, obyvatele Čáslavi? 

Cirkulární ekonomika je jiný pohled 
na odpady. Tradiční lineární ekonomika 
funguje na principu „vyrábět, používat, 
vyhodit“, což vede k obrovskému množství 
odpadu a vyčerpávání přírodních zdro-
jů. Cirkulární ekonomika naopak usiluje  
o minimalizaci odpadu a co nejefektivněj-
ší využití zdrojů. Výrobky jsou navrženy  
a kupovány tak, aby mohly být snadno 
opravovány, recyklovány nebo znovu po-
užity, čímž se prodlužuje jejich životnost  
a snižuje se ekologická stopa. Klíčovou sou-
částí cirkulární ekonomiky je ekodesign. 
Při návrhu produktů se bere v úvahu celý 
jejich životní cyklus, od výroby až po likvi-
daci. Cílem je minimalizovat negativní do-
pady na životní prostředí. V praxi to může 
znamenat použití recyklovaných materiálů, 

snížení energetické náročnosti při výrobě 
nebo snadnější rozložitelnost produktu po 
jeho dosloužení. V dnešní době mnoho fi-
rem využívá tzv. greenwashing – falešná 
tvrzení o ekologičnosti svých produktů, 
aby získaly přízeň spotřebitelů. Je důleži-
té, abychom jako spotřebitelé byli obezřetní  
a ověřovali si informace. Hledejte certifika-
ce od důvěryhodných organizací a nenech-
te se zmást zavádějícími označeními.

Ekologické myšlení není jen o produk-
tech, ale také o ochraně přírody. V Čáslavi 
a okolí se nachází cenné biotopy, které po-
skytují domov mnoha ohroženým druhům. 
Každý z nás může přispět k jejich ochraně, 
například tím, že se zapojí do místních ini-
ciativ na obnovu přírodních stanovišť nebo 
bude dbát na udržování čistoty v přírodě.

Čistota vodních toků je klíčová pro 
zdraví ekosystémů i lidí. Vyhýbejme se 
používání chemikálií v zahradách, které 
mohou kontaminovat půdu a vodu. Podpo-
rujme iniciativy na čištění řek a obnovu 
přirozených vodních biotopů.

Udržitelné zemědělství je cesta k pro-
dukci kvalitních potravin, které jsou še-
trné k přírodě i peněženkám. Místní far-
máři, kteří využívají ekologické metody, 
nám mohou nabídnout čerstvé a zdravé 
potraviny bez zbytečné chemie. Podporou 
lokálních producentů přispíváme k rozvo-
ji regionu a ochraně životního prostředí.

Každý prázdninový výlet veřejnou do-
pravou podporuje udržitelný způsob cesto-
vání a snížení emisí. ◍        Zelená Čáslav

🡒 Pokračování článku na další straně 

Hana a Jakub Loseničtí  
otevírají galerii v Kutné Hoře

Čáslavská rodačka Hana Losenická Neu- 
manová roky formovala mladé umělecky  
a pohybově nadané talenty v Čáslavi. Stá-
la za spoustou nejen tanečních projektů, 
které vedla jako učitelka zdejší ZUŠ. Cho-

reografka a učitelka, režisérka tanečních 
projektů, výtvarnice. Společně se svým 
manželem Jakubem provozuje rodinnou 
farmu a prostor pro různorodou uměleckou 

tvorbu Art Dance Academy. A aby toho ne-
bylo málo, manželé otevírají galerii.

Galerie manželů Losenických byla 
slavnostně otevřena 1. června v Kutné 
Hoře. Během vernisáže vystoupilo hudeb-

ní duo Lenka Jehličková na violu a Len-
ka Dvorníková na klavír. Součástí bylo  
i umělecké výrazové taneční sólo lektor-
ky Art Dance Academy Karolíny Plašilo-

vé. Manželé Loseničtí zastupují v galerii 
mnoho uznávaných autorů. Svá díla zde 
představují Pavel Dlabal, Pavel Kabeláč, 
Deersisters, Linda Kotrbová, Rudolf Po-
llák, Jiří Pospíšil, Hana Losenická, Anto-
nín Mužík, Pavel Pícha, Jiřina Stupková, 
Jana Školná a Jáchym Šolar. ◍

JN

Hana a Jakub Loseničtí s dcerou 

na slavnostním otevření 



NOVINKY:
Anděl smrti / Robert Bryndza
Když najde detektiv šéfinspektor Erika Fosterová vysoce posta-
veného politika Nevilla Lomase nahého, svázaného a mrtvého ve 
vlastní posteli, vedení Metropolitní policie rychle 
rozhodne, že jeho smrt není potřeba vyšetřovat. 
Případ je odložen, ovšem jen do chvíle, kdy je na-
lezena mrtvá i nadějná fotbalová hvězda. Erika  
a její tým navíc s těmito vraždami spojí také smrt 
známého režiséra. Policie už nemůže ignorovat to, 
co je očividné: v Londýně řádí sériový vrah, který 
si chce vyřídit účty.

Noční dům / Jo Nesbo
Čtrnáctiletému Richardovi, který se po tragických 
událostech přistěhoval k tetě a strýci do městečka 
Ballantyne, se smůla lepí na paty. Když přemluví 
spolužáka Toma, aby z telefonní budky někomu 
náhodně zavolal a vystřelil si z něj, vypadá to jako 
nevinná lumpárna. Jenže sluchátko vzápětí Toma 
sežere. Richardovi nikdo nevěří a po zmizení další-
ho spolužáka ho čeká pobyt v nápravném zařízení. Jak dokáže, co 
se doopravdy stalo? A není náhodou všechno úplně jinak?

Mlýn na mumie / Petr Stančík
Mystický gastronomicko-pornografický thriller 
nás přenese do roku 1866. Zatímco v Evropě se 
schyluje k válce mezi Rakouskem a Pruskem,  
u nás začíná řádit první český sériový vrah. Hlav-
ní hrdina, komisař Durman z pražské kriminálky, 
dělí svůj čas mezi vyšetřování bizarních mordů, 
kulinářské experimenty, romantickou lásku ke 
slečně Hedvábné a brutální soulože ve spiritistických bordelech. 
Fantaskní děj nás zavede do hradčanských katakomb, blyštivých 
bulvárů císařské Paříže, tajných hrobek v útrobách mexických 
pyramid i na krvavé bojiště u Hradce Králové.

Smrt na palubě / Robin Stevens
Daisy Wellsová a Hazel Wongová jsou v Egyptě 
a vydávají se na plavbu po Nilu. Doufají, že uvidí 
starobylé chrámy a nějakou tu mumii. Na parníku 
Hatšepsut cestuje také tajemný spolek Vdechnutí 
života – skupina anglických dam a gentlemanů, 
kteří věří, že jsou převtělenými faraony. Třetí den 
plavby je jejich předsedkyně nalezena ve své ka-
jutě mrtvá. Dívkám je hned jasné, že na plachou dceru oběti někdo 
ušil boudu. Vyřeší nejtěžší případ své kariéry?
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NOVINKY Z KNIHOVNY 
Městské muzeum a knihovna Čáslav, 
Kostelní nám. 197, Čáslav
Milé čtenářky a milí čtenáři, 

unaveným letním románům odzvonilo, vy-
hlašujeme detektivní léto. Doporučujeme něko-

lik novinek a pro inspiraci i lety osvědčené klasiky. Nebojte se říct 
si u knihovnického pultu o tip.

V červenci a srpnu se v knihovně uvidíme vždy v pondělí a ve 
středu, a to od 9 do 18 hodin, a ve čtvrtek od 9 do 11 hodin. Čtvrteční 
klubík pro rodiče s dětmi trvá bez přerušení.

Přejeme krásné léto a spoustu dobrého čtiva.         
Tým knihovny

TIPY NA VÝLETY VEŘEJNOU DOPRAVOU

Zámek Žleby 
a obora 

Z Čáslavi se do Žlebů do-
stanete vlakem za přibližně 
dvacet minut. Z nádraží je to 
jen krátká procházka k zám-
ku a oboře, kde můžete obdi-
vovat historii a krásu přírody 
se zvířaty.

Hrad Lichnice 
Do Třemošnice, odkud 

vede pěší cesta na hrad Lich-
nice, se dostanete autobusem 
nebo vlakem za přibližně 
čtyřicet minut. Hrad nabízí 
nádherný výhled na okolní 
krajinu a je ideálním místem 
pro turistiku.

Kutná Hora 
Historické město Kutná 

Hora je dosažitelné vlakem 
za pouhých patnáct minut. 
Navštivte chrám sv. Barbory, 
Kostnici nebo Vlašský dvůr  
a ponořte se do bohaté histo-
rie tohoto místa.

Poděbrady
Do lázeňského města Po-

děbrady se dostanete vlakem 
za necelou hodinu. Můžete 
si užít lázeňskou atmosféru, 
projít se po kolonádě, podél 
řeky Labe a navštívit místní 
zámek.

Čáslav 
Samotné město Čáslav vy-

hledávají turisté obdivující jeho 
bohatou historii, kulturu a pří-
rodu. Užijme si výlety bez ces-
tování, dostupné pěšky nebo na 
kole. 

Přechod k udržitelné bu-
doucnosti není snadný, ale je 
nezbytný. Každý z nás může 
přispět svým dílem – ať už re-
cyklací, podporou ekologických 
produktů nebo aktivní účastí 
při ochraně přírody. Společ-
ně můžeme zajistit, aby Čáslav 
byla místem, kde se dobře žije 
nejen nám, ale i budoucím ge-
neracím.



IM

Nápovědy:

Tři zlaté glóby

"Přál bych si, aby v Čáslavi 
jezdila tramvaji,"

„Příjemné myšlenky nevyžadují svobodu, 
potřebují ji právě ty nepříjemné.“

23. 8. 28. 8. 

16. 8.18. 8.

3. 8.11. 7.

NETRADIČNÍ MEZINÁRODNÍ DNY
Mezinárodní den dětí, Mezinárodní den žen nebo Svátek práce známe všichni a větši-
na z nás by k nim zřejmě zvládla doplnit i správné datum. Celosvětově ovšem existují 
stovky dalších mezinárodních dní, které na svůj věhlas nebo obecné přijetí teprve 
čekají. Jsou mezi nimi takové, o jejichž oprávněnosti není pochyb, ale i úplné kuriozi-
ty. Co všechno můžeme slavit v době letních prázdnin?

Světový den populace
Podle různých odborných predikcí by 
mělo na planetě Zemi žít v roce 2050 asi 
10 miliard lidí. To znamená dvojnásobek 
oproti jejich počtu v roce 1987 a pětináso-
bek oproti roku 1927. Jedná se každopád-
ně o naléhavý problém a Světový den po-
pulace na to upozorňuje.

Den kaviáru
Ať už se bavíme o tzv. pravém nebo tzv. ne-
pravém kaviáru, zůstává symbolem bohat-
ství až rozhazovačnosti svých konzumentů. 
Pokrm sestávající z rybích jiker musí být 
podle největších labužníků černý, ale běžní 
smrtelníci nepohrdnou ani červeným nebo 
oranžovým.

Světový den boje proti žloutence
Právě 28. července se narodil laureát 
Nobelovy ceny za fyziologii a medicínu 
Baruch Samuel Blumberg. Člověk, který 
objevil virus hepatitidy B a přispěl k vy-
tvoření vakcín proti žloutence. Chorobě, 
jež je díky němu snáze řešitelná. Nebez-
pečná však samozřejmě zůstává.

Den vodního melounu
Je to ovoce, nebo zelenina? A není to jed-
no? Melounu existuje více než 1200 dru-
hů, první zmínky o něm pocházejí z dru-
hého tisíciletí před naším letopočtem a je 
bohatý na dlouhou řadu vitamínů. A víte, 
kolik vážil ten v Guinnessově knize rekor-
dů? Celých 159 kilogramů!

Mezinárodní den horské dráhy
V Pensylvánii dodnes funguje dřevěná 
horská dráha z roku 1902. Jezdí rychlostí 
16 km/h. Ta vůbec nejrychlejší se nachází 
v Abú Dhabí. Na tomto ocelovém monst-
ru letí zájemci až rychlostí 240 km/h. Jak 
vidno, téma horských drah je pestré. Proto 
mají i svůj mezinárodní den.

Den Valentina
Nebojte se, nic jste neprošvihli. Den sva-
tého Valentýna dál připadá na 14. února. 
Tento den upomíná na nejslavnějšího mi-
lovníka éry němých filmů Rudolpha Va-
lentina. Ačkoli od jeho smrti brzy uplyne 
rovných sto let a zástupy jeho fanoušků se 
tenčí, pořád jich jsou miliony.

IM

OSOBNOSTI ČÁSLAVSKA
Rudolf Klier

15. 7. 2024 – 69 let od úmrtí
V Čáslavi se narodil a zůstal tady až 

do doby středoškolských studií, která měla  
v jeho případě podobu docházení do zdejší-
ho gymnázia. Dál toužil po vzdělání a pře-
sídlil do Prahy, kde se pod hlavičkou Kar-
lovy univerzity zaměřil na filozofii a právo. 
Hlavním oborem Rudolfa Kliera ovšem zů-
stal klavír. Přešel na Pražskou konzerva-
toř. Působil jako sbormistr pěveckého spol-
ku Škroup, od roku 1919 vlastnil klavírní 
školu na Vinohradech. Nechtěl se zaměřit 
výhradně na teorii a předávání nabytých 
znalostí, proto se příležitostně věnoval 
také skládání původní hudby. Mimoto při-
spíval různými články do Lidových novin 
nebo Hudebních rozhledů.

◍

Jaroslav Horáček
20. 8. 2024 – 85 let od úmrtí

Také další čáslavský rodák Jaroslav 
Horáček se po středoškolském studiu vy-
dal do hlavního města. Vzdělání z Filozo-
fické fakulty v Praze si ovšem doplňoval 
na seminářích na dalších slavných univer-
zitách, třeba ve Vídni, Berlíně, Mnichově 
nebo Heidelbergu. Později se uplatnil jako 
aktivní novinář a umělecký kritik, zamě-
řený především na hudbu a divadlo. Spo-
lupracoval s Jiřím Mahenem, publikoval 
recenze v Národních listech, Svobodě nebo 
deníku Právo lidu. Napsal objevnou publi-
kaci o legendární herečce a režisérce Haně 
Kvapilové a dále například spíše teoreticky 
zaměřené Problémy moderní operní dra-
maturgie.

◍

Jan Rous
23. 8. 2024 – 155 let od narození

Rovněž v životě pozdějšího učitele, his-
torika a kronikáře Jana Rouse zanechala 
Čáslav nesmazatelnou stopu. Sám se sice 
narodil v Libkovicích pod Řípem, ale kromě 
gymnázia v Roudnici nad Labem absolvoval 
také zdejší evangelický učitelský ústav. Na 
samém začátku 20. století byl coby kantor 
přeložen na Valašsko, které mu dokonale 
učarovalo. Vyučoval hned v několika obcích, 
přičemž jeho nejvýraznější spisovatelský 
odkaz je spojen s Bystřičkou na Vsetínsku. 
Působil jako její kronikář a napsal o ní roz-
sáhlou publikaci, jejíž třetí díl zůstal nedo-
končený. Zajímal se mimo jiné o řemeslnou 
výrobu v této části republiky.

◍

Za příznivého počasí 
bude koupaliště v čer-
venci a srpnu otevřeno 
každý den od 10:00 do 

19:00. 

Kostel sv. Petra a Pavla 
bude v červenci a srpnu 
otevřen každou sobotu 

a neděli od 10:00 do 
16:00.

bude v červenci a srpnu otevřena 
od středy do neděle od 10:00 do 

16:00. A 28. 8. od 18:00 se zde koná 
koncert židovské hudby v jazyku 

ladino v podání A. Mujačič. 
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Statistika za měsíc květen 2024: narození: 26, z toho 3 Čáslav; manželství: 3; úmrtí: 16, z toho 5 Čáslav. 

Čas plyne a bolest v srdci zůstává... 

Dne 16. 7. 2024 uplyne 5 let od chvíle, 
kdy nás bez slůvka rozloučení opustila 

paní 

Hana Míšková 
z Čáslavi 

Vzpomíná celá rodina.

Dne 2. 6. 2024 
uplynulo 15 let ode dne, 
kdy nás navždy opustil 

pan 

Miroslav Procházka 
ze Souňova

Stále vzpomínají manželka 
a děti s rodinami.

Dne 30. 8. 2024 by oslavil 80 let 
pan 

Miroslav Paták 
z Močovic

Děkujeme všem, kteří si vzpomenou  
s námi a zapálí svíčku. S láskou rodina.

Utřete slzy a opět se smějte, veselou písničku si 
zazpívejte, tak si to přeji, s láskou vzpomínejte...

Dne 6. 6. 2024 
uplynulo 18 let od úmrtí

 

Evy 
Kučerové 

Vzpomínají manžel a syn. 

Lásku, úctu a věrnost si před 60 lety slíbili naši drazí rodiče 

Bohdana Kopecká 
(rozená Málková)

a

Josef Kopecký
Dne 4. 7. 2024 tento láskyplný, charakterní, obětavý a stálé 
vitální pár oslaví úctyhodné výročí jejich pevného svazku, 

DIAMANTOVOU SVATBU.
Děkujeme, že jste nám vzorem i pevnou oporou, 

a přejeme Vám do dalších let stálé zdraví, hodně štěstí 
a plno krásných společných zážitků. Vaše rodina. 

Dne 27. 7. 2024 
uplyne 6 let od chvíle, 

kdy nás opustila 
naše milovaná maminka, 

paní 

Libuše Vařečková 
S láskou vzpomínají manžel 

a děti s rodinami. 

Dne 20. srpna 2024 uplyne smutný rok 
od chvíle, kdy nás navždy opustil 

bez slůvka rozloučení 
pan 

Jan Dolejší 
který by v květnu oslavil 

80. narozeniny.

S láskou vzpomínají manželka Lída 
a dcera Marcela s rodinou.

Dne 23. 6. jsme vzpomněli 
1 rok od chvíle, kdy nás opustil 

milovaný manžel, tatínek, dědeček 
a pradědeček, 

pan 

Miloslav Vonšovský 
z Čáslavi 

Moc nám chybíš, s láskou a úctou 
vzpomínají manželka a děti s rodinami. 

Kytičku květů na Tvůj hrob dám, se slzami v očích stále vzpomínám.

Dne 5. 7. 2024 uplyne 
4. smutný rok ode dne, 

kdy nás navždy opustil náš milovaný 
manžel, tatínek a dědeček, 

pan 

František Hruška 
Stále vzpomínají manželka Ludmila, 

synové Mirek a Dan s rodinami. 

Kdo tě znal, v dobrém vzpomíná, kdo tě měl rád, nikdy nezapomene.



Už vám 
NIC neuteče!
Všechny informace z obce
jdou k Vám přímo do mobilu

caslav.munipolis.cz
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Dne 5. 7. 2024 
uplyne 16 let od úmrtí 

paní 

Gabriely Dlouhé 
rozené Jurčíkové

Vzpomínají otec, sourozenci 
a děti s rodinami.

Dne 2. 8. 2024 to budou 3 roky, 
kdy nás po dlouhé nemoci navždy 

opustila 

Ing. Olga Střílková 
ve věku 56 let

Kdo jste ji znali, prosím věnujte jí 
vzpomínku na to hezké, co prožila 

ve Výčapech. Bratr a nejbližší.

Dne 13. 8. 2024 
uplynou 3 roky od chvíle, 

kdy nás navždy opustil náš 
milovaný manžel, tatínek, dědeček, 

pan 

Jaroslav Joska 
z Hostovlic

S láskou stále vzpomínají manželka, 
dcera s manželem, syn s přítelkyní 

a vnoučata Tomáš a Tereza.  

Čas plyne, nevrací, co vzal, 
vzpomínky však zůstávají dál…

Dne 1. 7. 2024 jsou tomu 2 roky, 
co nás navždy opustil 

pan 

Václav Moravec 
z Močovic

Stále vzpomínají manželka Helena  
a děti Tomáš, Petr a Zdeňka s rodinami.

Více o inzertním prostoru v Čáslavských novinách najdete 
na www.meucaslav.cz v sekci Čáslavské noviny > Inzerce. 
Objednat inzerci můžete on-line pomocí formuláře 
nebo osobně v Informačním centru Čáslav.

sobota
v žižkově 
síni

Každou sobotu 
od května do srpna 
probíhají nevšední prohlídky 
Žižkovy síně.

Pro více informací navštivte Informační centrum Čáslav.

Pro místní i přespolní. Těšíme se na Vás!

Vstupenky zakoupíte v IC Čáslav. 
Vhodné pro děti i dospělé.



NEBUĎTE UŽ INKOGNITO!
INZERUJTE 

V ČÁSLAVSKÝCH NOVINÁCH

více na www.meucaslav.cz v sekci 
Čáslavské noviny nebo se osobně zastavte 

v Informační centrum Čáslav

Máte svůj podnik, produkty, 
obchod nebo nabízíte své služby? 
Chcete poděkovat, pogratulovat 
nebo vzpomenout na své bližní?

Už vám 
NIC neuteče!
Všechny informace z obce
jdou k Vám přímo do mobilu

PRONÁJEMPRONÁJEMPRONÁJEM
PLOŠINYPLOŠINYPLOŠINY

až do 21 m tel: 607 133 833

TOP-S Tomáš Potměšil služby www.top-s.cz
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ČÁSLAVSKÉ NOVINY ČERVENEC/SRPEN 2024 | 29 —

JSME TU PRO VÁS!

EKOLOGICKÁ 
LIKVIDACE 

AUTOVRAKŮ

602 358 507

www.recycling.cz

     NAŠE SLUŽBY

VÝKUP KOVOVÉHO ODPADU,
      BAREVNÝCH KOVŮ A PAPÍRU

ZPĚTNÝ ODBĚR ELEKTROZAŘÍZENÍ
PROVOZUJEME SBĚRNÝ DVŮR
LIKVIDACE NEBEZPEČNÝCH ODPADŮ
ZPĚTNÝ ODBĚR PNEUMATIK

Kontakty pro zájemce o pronájem prostor:
E-mail: fenix@fenix-doprava.cz

Mobil: 606 603 455

PRONÁJEM 
KOMERČNÍCH PROSTOR

19 m2 Čáslav, ul. Pod Nádražím 1608

ZKOLAUDOVANÉ  
JAKO KANCELÁŘSKÉ PROSTORY:
 ▪ 19 m2 kanceláře
 ▪ lze měnit účel užívání
 ▪ bezbariérový přístup
 ▪ v blízkosti je velké parkoviště

Komerční inzerce

 SLEVA 5 % 
PŘI ODBĚRU 9 SPRM DOPRAVA ZDARMA DO 20 KM 

KÓD: LETÁK24 

WWW.PILAHYNEK.CZ
palivo@pilahynek.cz  -  775 165 881

ROHOZEC 126
284 01 KUTNÁ HORA

měkké dřevo tvrdé dřevo polotvrdé dřevo

(ceny za 1 SPRM - sypaný prostorový metr / **balík)

Kód je možné využít při objednání přes náš e-shop nebo při telefonické objednávce. 
Sleva platí do 30.6.2024

R
O H O Z E

C

1 9 9 0Z A L .

Kutná Hora

PILA
HYNEK

Kolín

18 km

10 km
11 km

Čáslav

VLASTNÍ DOPRAVA VÝHODNÉ CENY RYCHLÉ DODÁNÍ

odřezky piliny krajinky

od 930 Kč od 1 360 Kč od 1 400 Kč

570 Kč 250 Kč 1 330 Kč**

UMĚLÁ TRÁVA
od 87,- Kč / m²

platí do 31.8.24

LETNÍ 
VÝPRODEj

PODLAHÁŘSKÝ 
SERVIS

Pražská 166/23 (areál Zenit), Čáslav
tel.: 725 806 794, caslav@superpodlaha.cz

zaměření stržení a likvidace starých krytin vyrovnání podkladu
strojové broušení pokládka podlah montáž přechodových/ soklových lišt 

PŘÍJMEME NOVÉHO KOLEGU NA PRODEJNU ČÁSLAV

PASPORTY STAVEBNÍCH OBJEKTŮ
Nemáte stavební dokumentaci rodinného 
domku nebo firmy dle nového stavebního 
zákona č.283/2021? Vše vyhotovím k Vaší 
spokojenosti.

Ing. Stanislav Šatra
Jeníkovská 1696
Čáslav, 286 01

Ceník: 
rod. domek – 9 000 Kč
prům. areál – 18 000 Kč
Tel.: 737 227 585



Anténní, satelitní
 a zabezpečovací technika

Ing. Stoček Zdeněk
J. Jungmanna 851
Čáslav

Tel. 736 778 938           www.zs-servis.cz    stocek@ zs-servis.cz

 Prodej  montáž  servis  -  vše na jednom místě

www.krmivaburic.cz

ÚT  8:30 - 17:00
ČT  8:30 - 12:00
PÁ  8:30 - 17:00

ÚT 8:30 - 17:00  ČT 8:30 - 12:00  PÁ 8:30 - 17:00

www.krmivaburic.cz

Karel Buřič
Pod Nádražím 1206/4 (areál Apark)
Čáslav
www.krmivaburic.cz

ÚT  8:30 - 17:00
ČT  8:30 - 12:00
PÁ  8:30 - 17:00

ÚT  8:30 - 17:00
ČT  8:30 - 12:00
PÁ  8:30 - 17:00

www.krmivaburic.cz

Karel Buřič
Pod Nádražím 1206/4 

(areál Apark)

Čáslav

TOPENÍ*VODA*PLYN*KOUPELNY
ČERPADLA*ELEKTRO*ZAHRADA

PRODEJ * DOPRAVA * MONTÁŽ * SERVIS

 MASARYKOVA 354, ČÁSLAV (NAPROTI BILLE)
 327 316 535,   720 566 766

www.termocentrum.cz

termocentrum Čáslav
VYTÁPĚNÍ, VODA, PLYN, ELEKTRO, KOUPELNY

AdaKurýr s.r.o. – chráněná dílna

POSKYTUJEME SLUŽBY TAXI
Včetně převozu osob k lékařskému vyšetření a zpět, 
přepravy nákupů a menších balíků + přívěsný vozík.

Minimální jízdné 65 Kč, 
jízda nad 4 km činí 12 Kč/km, 

bez nástup. poplatku a čekací doby

OBJEDNÁVKY PO TELEFONU
Nad 60 km – 24 hod. předem
Tel.: 602 887 675, 606 833 700
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Fotografie je pouze ilustrativní a neodráží konkrétní výbavu.
Kombinovaná spotřeba a emise CO2 vozu Scala: spotřeba: 5,1–5,9 l/100 km, emise: 116–133 g/km I
Kamiq: spotřeba: 5,4–6,1 l/100 km, emise: 123–138 g/km I Karoq: spotřeba: 6,0–7,9 l/100 km, emise: 136–179 g/km

skoda-auto.cz

Prodloužená
záruka na 5 let
nebo 100 000 km
zdarma

Předplacený
servis na 5 let
nebo 100 000 km
zdarma

Zvýhodněné
financování
s úrokem 3,9 %

Velkoodběratelem
již od 2 vozů

Váš autorizovaný prodejce vozů Škoda:

Naskočte do akce a využijte exkluzivní nabídku 
vozů Škoda Drive. Tým ve složení Scala, Kamiq 
a Karoq se představuje v bohaté výbavě. Nabídka 
platí při financování CHYTŘE se Škoda Financial 
Services. Pro více informací nás neváhejte navštívit 
osobně, nebo nás kontaktujte telefonicky či online.

Škoda Karoq 1,0 TSI Drive 85 kW za 6 490 Kč. Vzorový příklad úvěru na  
vůz Škoda Karoq 1,0 TSI Drive 85 kW v ceně 679 900 Kč, při financování  
se Škoda Financial Services v ceně 679 900 Kč, splátka předem 203 970 Kč 
(30 %), výše úvěru 475 930 Kč, poplatky za uzavření a vedení smlouvy  
0 Kč, celkové platby za úvěr 535 010 Kč, celkové platby za úvěr vč. pojištění 
583 394 Kč, RPSN vč. pojištění 7,29 %, délka úvěru 48 měsíců, poslední 
nerovnoměrná splátka 271 960 Kč, měsíční splátka úvěru 5 480 Kč, měsíční 
splátka úvěru vč. pojištění 6 490 Kč, úroková sazba p. a. 3,90 %. Součástí 
finanční služby je pojištění od Generali České pojišťovny, které je kalkulováno 
ve variantě „pojištění bez garance pojistného“, tzn. že se cena pojištění bude 
vždy k výročí smlouvy měnit podle aktuálních sazeb pojistného. Zahrnuté 
pojištění obsahuje havarijní pojištění, povinné ručení (10% spoluúčast)  
s uznáním bonusů za bezeškodní průběh dosavadních pojištění (60 měsíců)  
a pojištění skla (limit plnění 10 000 Kč). Další parametry jsou: věk klienta  
max. 50 let a běžné použití vozu. Tato indikativní nabídka není nabídkou  
ve smyslu § 1732 zákona č. 89/2012 Sb., občanského zákoníku, a jejím  
přijetím nevzniká mezi společností ŠkoFIN s.r.o. a druhou stranou  
závazkový vztah.

Tento tým 
má drive!
Škoda Scala, Kamiq a Karoq nyní v akční nabídce Drive

INPRO Čáslav, s.r.o.
Jeníkovská 1815
286 01 Čáslav
Tel.: 327 312 630
inpro.skoda-auto.cz

skoda-drive-inzerce-180x120mm.indd   1skoda-drive-inzerce-180x120mm.indd   1 21.05.2024   8:0421.05.2024   8:04

737 394 941
info@yescaslav.cz

Nice 
to meet

 you!Welcome!
How are 

you?Hello!

Jazyková  škola
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„V GOLDBECKu je skvělá par-
ta. Jsem tady moc spokojený,“ 
říká Michal A. z Čáslavi, který  
v GOLDBECKu ve Vrdech pra-
cuje už osm let. S prací tady 
byl spokojený natolik, že ji do-
poručil i svému bratrovi. Ten se  
k týmu nadšených zaměstnan-
ců připojil před šesti lety. Oba 
bratři spolu pracují ve výrobě  
a práci v GOLDBECKu si nemo-
hou vynachválit. „Odpracujete 
osm hodin a odcházíte domů  
s čistou hlavou. Mě osobně baví  
i to, že jde o fyzickou práci, kte-
rá navíc hrozně rychle utíká,“ 
říká Martin A. GOLDBECK je 
zkrátka dobrou adresou pro 
každého zaměstnance. Samo-
zřejmostí je například dotova-
né stravování, půlroční firemní 
bonus, 25 dnů dovolené a sta-
bilita a zázemí nadnárodního 
koncernu. V obou závodech 
firma nyní hledá nové posily do 
týmu. ■

VÝROBNÍ POZICE

Aktuálně hledáme nové ko-
legy na dělnické pozice ve vý-
robě. Uplatnění u nás můžete 
najít například jako armovač, 
betonář, jeřábník, můžete také 
obsluhovat betonovací nebo 
jiné stroje. Hledáme nové členy 
do kolektivu nové výrobní haly, 
ale průběžně doplňujeme na vý-
robní pozice na všech výrobních 
úsecích našeho závodu. Přihlá-
sit se můžete na konkrétní po-
zici, případně Vám konkrétní 
pozici nabídneme na osobním 
pohovoru podle aktuální situ-
ace a na základě Vašich dosa-
vadních zkušeností

Přehled konkrétních výrobních 
pozic a kontakt najdete na
https://prace-goldbeck.cz/

TECHNICKÉ 
A ADMIN POZICE

Aktuálně hledáme nové ko-
legy na technické a obchodní 
pozice, kteří budou posilou na-
šeho týmu. Naše společnost se 
zaměřuje na inženýrskou čin-
nost v oblasti železobetonových 
konstrukcí, pozemních staveb, 
informačních systémů a dal-
ších oblastí. Hledáme nadšené 
jedince, kteří budou přinášet 
nové myšlenky a posunou naše 
projekty vpřed. 

Přehled konkrétních pozic 
a kontakt najdete na 
https://prace-goldbeck.cz/

 prace@goldbeck.cz /  www.prace-goldbeck.cz

GOLDBECK HLEDÁ 
NOVÉ KOLEGY: 
STAŇ SE PROJEKTANTEM,
PROGRAMÁTOREM  
ČI KONSTRUKTÉREM 
Goldbeck plánuje další 
milionové investice. 
A hledá nové kolegy 
ve Vrdech i v Tovačově. 


